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Svet drvi v neznano. Še nikdar se nismo soočili z okoliščinami, 

kakršne nas čakajo čez nekaj let. Namreč, na našem planetu 

bo prav kmalu več »starcev« kot mladeži. Življenjska doba ljudi 

se na vseh kontinentih daljša, zato se pred strokovnjaki s pod-

ročja gerontologije in geriatrije pojavljajo ključna vprašanja. Bo 

vse bolj staro prebivalstvo dobrega zdravja, trajnega dobrega 

počutja in družbene angažiranosti in produktivnosti, ali bo po-

vezano z več boleznimi, invalidnostjo in odvisnostjo? Kako bo 

staranje vplivalo na zdravstvene in socialne izdatke? Posame-

znika in države? Je to v bližnji prihodnosti neizogibno, ali pa 

vendarle lahko ukrepamo za vzpostavitev fizične in socialne 

infrastrukture, ki bi znala spodbujati bolj zdrav življenjski slog 

mladine in aktivnega prebivalstva za boljše zdravje in počutje 

v tretjem ali četrtem obdobju življenja? Kako se bo staranje 

prebivalstva odražalo pri nizkih pokojninah in osiromašenju so-

cialne infrastrukture države kot je naša (nizki ravni zavedanja 

vlade do potreb starejših), ki se bomo (bodo) starale hitreje kot 

njihove sorodnice v povezavi? 

Teh nekaj stavkov je namenjenih predvsem odločevalcem, ki 

vede in pri polni zavesti kršijo določila sistemskega zakona in 

upokojencem meljejo drobtinice, javni sektor pa se bohoti kot 

mlečna kaša v kipečem loncu. 

Boljše razumevanje spreminjajočega se odnosa do starosti in 

do starejših je ključnega pomena, če želimo ustvariti družbo, 

ki bo znala v celoti izkoristiti prednosti medgeneracijskega 

spoštovanja, razumevanja in strpnosti, stkane na poštenem 

odnosu vladajočih do vseh državljanov. Ne le do privilegiranih!

 Črt Kanoni, 

 odgovorni urednik
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Prva redna seja  
Upravnega odbora ZDUS

Na ZDUS-u je 21. avgusta poteka-
la 1.  redna seja Upravnega odbora 
zveze, če ne štejemo konstitutivne, ki 
je bila prejšnji mesec. Na tokratni seji 
so se predstavile tudi nekatere nove 
pokrajinske predsednice oziroma 
predsedniki, saj so se ob junijskih vo-
litvah v organe ZDUS mnoga vodilna 
mesta pokrajinskih zvez izpraznila in 
potrebne so bile nove volitve pokra-
jinskih vodstev. 
Cirila Surina Zajc je postala članica UO 
ZDUS in predsednica PZDU Dolenjske in 
Bele krajine, Alma Kočnik je nova pred-
sednica Koroške PZDU z imenovanjem 
Željka Kljajića na mesto podpredsednika 
zveze, Milan Osterc je postal predsednik 
Pomurske PZDU, Jakob Presečnik pa novi 
predsednik Celjske PZDU, potem ko je bila 
Zdenka Jan 19. junija izvoljena za novo 
predsednico ZDUS.
Med številnimi (12 točk dnevnega reda) so 
člani UO ZDUS največ pozornosti namenili 
informacijam matičnim društvom upoko-
jencev, PZDU-jem in pokrajinskim koordi-
natoricam programa Starejši za starejše, 
glede pomoči žrtvam nedavnih katastro-
falnih poplav. 
Na vprašanje v zvezi s plačilom oskr-
bnine v DSO za evakuirane starejše 
in invalidne osebe, smo z ministrstva 

za solidarno prihodnost prejeli odgovor, 
da so na Ministrstvu za solidarno priho-
dnost vzpostavili koordinacijsko skupino 
ob naravnih nesrečah. Nekaj dni kasneje 
so vzpostavili kontakt z vsemi izvajal-
ci institucionalnega varstva in izvajalci 
pomoči na domu. Ob tej nesreči se je na 
terenu pokazala potreba po hitrih name-
stitvah starejših oseb, ki zaradi posledic 
poplav začasno, do ureditve bivalnih 
razmer v domačem okolju, potrebujejo 
institucionalno varstvo. Za koordinacijo 
namestitev so se povezali s Skupnostjo 
Centrov za socialno delo in bolnišnicami. 
Z namenom zagotovitve financiranja teh 
namestitev iz proračuna Republike Slo-
venije so pripravili pravno podlago, ki bo 
zagotavljala kritje stroškov namestitev 21 
dni, v primeru potrebe, se bo namestitev 
lahko podaljšala še za dodatnih 21 dni, 
ki jih bo prav tako kril proračun Repu-
blike Slovenije. Pri tem gre izpostaviti še 
nenujne prevoze z reševalnim vozilom, saj 
v primeru, da je oseba v institucionalno 
varstvo pripeljana iz domačega okolja ni 
upravičena do prevoza na podlagi zdra-
vstvenega zavarovanja. Tako so v pravni 
podlagi uredili tudi financiranje nenuj-
nih prevozov v institucionalno varstvo 
in nenujne prevoze iz institucij nazaj v 
domače okolje.

Informacija za gluhe in naglušne 
osebe, ki so utrpele škodo zaradi 
poplav
Ker je med prizadetimi tudi precej naših 
članov, ki so gluhi, naglušni ali nemi, smo 
posredovali informacije, kako naj te osebe, 
ki so v poplavah izgubile vavčerje in/ali iz-
kaznico, s katero lahko uveljavljajo pravice 
oziroma jim je bil zaradi poplav uničen teh-
nični ali zdravstveni pripomoček, ravnajo. 
V primeru, da je gluha oseba v poplavah 
izgubila vavčerje in/ali izkaznico, mora 
na centru za socialno delo podati izjavo, 
kolikšno število vavčerjev je bilo uničenih. 
Prav tako poda izjavo, če ji je bila izkazni-
ca uničena. Izjavo lahko gluha oseba poda 
na katerem koli centru za socialno delo, 
ta pa zadevo odstopi krajevno pristojne-
mu centru. Center gluhi osebi na podlagi 
izjave izda ustrezno število vavčerjev in/ali 
novo izkaznico.

Tehnični pripomočki z liste tehničnih 
pripomočkov skladno z Zakonom o 
izenačevanju možnosti invalidov
Oseba, ki ji je bila priznana pravica do 
tehničnega pripomočka z liste tehničnih 
pripomočkov in ji je bil le ta uničen zaradi 
poplav, lahko na katerikoli upravni enoti 
poda izjavo, da ji je bil tehnični pripomo-
ček z liste tehničnih pripomočkov zaradi 

Člani UO novega sklica za mandatno obdobje 2023 - 2027
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višje sile – poplave uničen in da uvelja-
vlja pravico do novega pripomočka. Kot 
dokazilo šteje fotografija poškodovane 
nepremičnine, kjer oseba živi, lahko pa 
tudi fotografija uničenega tehničnega 
pripomočka, ki ga ponovno uveljavlja. 
Upravna enota bo upravičencu izdala 
novo vrednotnico za plačilo tehničnega 
pripomočka.

Vzpostavljeni mobilni timi 
strokovnjakov za psihosocialno 
pomoč
Ministrstvo za zdravje je zagotovilo vsem, 
ki se soočajo s številnimi stiskami, razne 
oblike psihosocialne pomoči. Da bi res-
nično dosegli vse, ki tako obliko pomoči 
potrebujejo, so vzpostavili sedem mobilnih 
timov strokovnjakov za izvajanje psiho-

socialne pomoči prebivalcem na terenu. 
Delo teh mobilnih skupin bo na rednih sre-
čanjih koordiniral NIJZ.
Sestava prvih sedmih timov je že določe-
na, njihovo delovanje in vodenje bodo izva-
jali člani posameznih Centrov za duševno 
zdravje odraslih iz tima skupnostne psihia-
trične obravnave.
Pomembna je zagotovitev psihosocialne 
podpore in dostopnosti do virov pomoči 
ob duševnih stiskah vsem, ki jo potrebu-
jejo. Kot skupnost moramo narediti vse, 
da se življenje ljudi na prizadetih območjih 
vrne v ustavljene tirnice. 
Upravni odbor se je seznanil tudi z ak-
tivnostmi naših prostovoljcev progra-
ma Starejši za starejše na prizadetih pod-
ročjih. Pohvalno je, da so se prostovoljke 
odzvale samoiniciativno, se povezale s 

štabi Civilne zaščite in enotami Rdečega 
križa na terenu, ter tako s svojim altrui-
stičnim poslanstvom prispevale k omilitvi 
razmer. 
Pred zaključkom redakcije (21. 8. 2023) 
smo znova razočarani spoznali, kako je 
naš prostovoljski humanitarni program v 
vladi nepoznan (beri podcenjen in prezrt), 
saj je tega dne predsednik vlade dr. 
Robert Golob sklical posvet z vsemi pred-
stavniki humanitarnih društev pri nas, med 
katerimi pa spet ni bilo ZDUS, čeprav se 
ves čas predstavljamo kot najštevilčnejša 
nevladna, neprofitna in samopomočna 
organizacija upokojencev s statusom hu-
manitarne organizacije in organizacije 
v javnem interesu na področju sociale 
in kulture.

Besedilo in foto, Črt Kanoni

V zadnjem tednu septembra je v veliki 
sejni dvorani ZDUS potrekala Kon-
stitutivna seja Nadzornega odbora 
zveze za mandatno obvdobje 2023–
2027. Do izvolitve novega predsedni-
ka ali predsednice je ustanovno sejo 
v odsotnosti predsednice Zdenke Jan 
vodil podpredsednik zveze, Stanko 
Kranvogel. 
Na dnevnem redu je bilo 5 točk namenjenih 
za diskusijo in še točka razno. Stanko Kran-
vogel je vse članice in člane Nadzornega 
odbora pozdravil v svojem imenu in imenu 
vodstva zveze ter predlagal dnevni red:

1. Ugotovitev sklepčnosti
2. Volitve predsednika/ce in podpredse-

dnika/ce
3. Seznanitev s podlagami za delo NO
4. Seznanitev s poročilom o delu NO v 

preteklem mandatu in priprava načrta 
za leto 2023 ter okvirnega načrta za 
obdobje 2023–2027

5. Seznanitev s polletno realizacijo finanč-
nega načrta za leto 2023

Po nekaj minutni razpravi so člani NO za 
predsednico izvolili Vero Pečnik in Barbaro 
Valerijo Tori za podpredsednico, Rožco 
Šonc pa za članico. Stanko Kranvogel je 

po poslovniku besedo predal novoizvolje-
ni predsednici Veri Pečnik, ki je prevzela 
vodenje seje. Člane je seznanila s podla-
gami za delo odbora in ko je Tatjana Po-
točnik (računovodkinja) predstavila finanč-
no poročilo za prvo polletje letošnjega 
leta, je sledila razprava o perečih temah, 
ki tarejo ZDUS, pa tudi vse naše članice 
in člane. 
Seja, ki se je začela ob 10.00 je bila 
končana ob 11.30. 
Čestitke novemu vodstvu NO ZDUS.

Uredništvo

Konstitutivna seja NO ZDUS

https://www.gov.si/drzavni-organi/ministrstva/ministrstvo-za-zdravje/
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V četrtek, 14. septembra 2023, je v 
Mali sejni dvorani Državnega zbora 
Republike Slovenije potekal posvet 
o nekaterih ključnih temah, ki po-
membno vplivajo na kakovost živ-
ljenja vseh generacij v Sloveniji, še 
posebej v luči nedavnih katastrofal-
nih poplav. Posveta so se udeležili 
predstavniki koalicije MeKoS (Dijaške 
organizacije Slovenije, Študentske 
organizacije Slovenije, Mladinske-
ga sveta Slovenije in Zveze društev 
upokojencev Slovenije). Med gosti 
so bili tudi visoki predstavniki vlade 
in ostalih institucij, vključno z Luko 
Mescem (MDDSZ in EM), Gašperjem 
Skalarjem iz ministrstva za solidarno 
prihodnost, Vesno Marinko, direkto-
rico direktorata za javno zdravje na 
Ministrstvu za zdravje, Mojco Brus, 
vodjo pravnega sektorja Stanovanj-
skega sklada Republike Slovenije, dr. 
Tatjano Mlakar generalno direktorico 
ZZZS in Barbaro Leder, direktorico 
Javnega štipendijskega, razvojne-
ga, invalidskega in preživninskega 
sklada.
Posvet je moderiral predsedujoči koali-
ciji MeKoS Simon Trussevich, ki je takoj 
po pozdravnih besedah avditoriju predal 

besedo ministru Luki Mescu, ki je v nekaj 
stavkih nanizal aktivnosti ministrstva v 
zvezi z obravnavano tematiko. 

Dijaška organizacija Slovenije
Splošno znano je, da so Slovenijo v 
avgustu prizadele poplave enormnih raz-
sežnosti. Kljub temu, da dijaki in študenti 
verjetno niso delež prebivalstva, na katere 
bi pomislili, ko govorimo o tistih, ki bi pot-
rebovali pomoč, je nujno potrebno prepo-
znati vpliv, ki so ga poplave imele na nas in 
se o tem tudi pogovarjati. Za veliko mladih 
je tako imenovano študentsko delo izre-
dnega pomena, saj predstavlja vir osebne-
ga prihodka, za katerega pa ima marsikdo 
izmed dijakov in študentov dovolj časa 
le v poletnih mesecih. Dijakom začasno 
in občasno dijaško oz. študentsko delo 
poleg pridobivanja prvih delovnih izkušenj 

omogoča prve korake k samostojnosti. 
Nekateri mladi s svojim zaslužkom po-
magajo podpirati svoje družine in številni 
študenti si ne bi mogli privoščiti študija in 
bivanja v univerzitetnih središčih brez teh 
prihodkov. Zato smo vlado in Ministrstvo 
za delo, družino, socialne zadeve in enake 
možnosti skupaj s ŠOS, Sindikatom Mladi 
Plus in celotno Medgeneracijsko koalicijo 
Slovenije pozvali, da tudi najmlajši skupini 
delovno aktivnega prebivalstva, ki jih v 
primeru naravnih nesreč sedanja zakono-
daja ne zaščiti pred izgubo dohodka, na-
menita finančno in drugo dodatno pomoč 
za obvladovanje trenutnega stanja. Eden 
od ukrepov, ki ga predlagamo je, da se 
dijakom in študentom, ki so zaradi pos-
ledic poplav izgubili dohodek, nameni 
enkratna denarna pomoč v višini najmanj 
400 evrov. Taka pomoč bi olajšala tudi 

Posvet o zdravstvu, sociali 
in medgeneracijskem sožitju

Okrog 90 % upokojencev živi v svojih lastniških stanovanjih 
in družinskih hišah brez večjih hipotečnih bremen. 
Te enote so bile zgrajena za takrat mlade družine in s 
takratno tehnologijo, danes pa so potrebna obnove in 
prilagoditve za čim daljše bivanje v pogojih osebne ter 
skupnostne oskrbe za starejše na njihovem domu.
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finančno breme prihajajočega šolskega 
in študijskega leta. Zaenkrat odgovorov s 
strani pristojnih še nis(m)o prejeli, vsekakor 
pa bi bili zelo veseli zagotovila, še bolj pa 
dejanj pristojnih, da se to področje uredi.
Študentska organizacija Slovenije
Državne štipendije s svojo povprečno 
višino (122 EUR) niti približno ne pokrivajo 
povprečnih mesečnih stroškov študentov 
(600 EUR; Mediana 455 EUR), prav tako 
se jih, s to višino, podeli premalo. Zoisove 
štipendije v denarni obliki sicer nagradi-
jo nekatere nadarjene, ne pomagajo pa 
pri spodbujanju razvoja njihove nadar-
jenosti. Štipendije za deficitarne poklice 
sicer spodbujajo mlade k izobraževanju 
v poklicih, v katerih primanjkuje kadra; a 
le v poklicnem izobraževanju. Potreben 
je razmislek tudi o spodbujanju mladih k 
izobraževanju v poklicih z visoko dodano 
vrednostjo, s čimer bi lahko razširili krog 
upravičencev, med drugim tudi na tuje 
študente, ki plemenitijo slovenski prostor 
in pripomorejo k razvoju družbe na vseh 
področjih. 
»Pozdravljamo spremembo Zakona o 
štipendiranju, ki bo omogočila sočasno 
prejemanje državne in Zoisove štipen-
dije. S tem bo tudi postopek dodeljeva-
nja Zoisove štipendije hitrejši, saj ne bo 
potrebno čakati, da se štipendist naprej 
odpove državni štipendiji, da lahko prejme 
Zoisovo,« je dejala direktorica mag. 
Barbara Leder. V zvezi z deficitarnimi šti-
pendijami pa bo sklad v začetku leta 2024 
pristopil k pripravi strokovnih izhodišč za 
Politiko štipendiranja za naslednje 5 letno 
obdobje. Sklad bo pri pripravi izhodišč so-
deloval tako z Zavodom za zaposlovanje, 

kot tudi pristojnimi ministrstvi, z namenom 
pridobitve potrebnih podatkov in vpogle-
dov v problematiko.

Mladinski svet Slovenije
V zadnjih nekaj letih je stanovanjska pro-
blematika prerasla vse okvire razumne-
ga. Kar 79,3 % mladih pričakuje pomoč 
staršev pri reševanju stanovanjskega 
problema, bodisi v obliki sredstev za 
nakup, pomoči pri najemu kredita ali z 
zagotovitvijo (dela) stanovanja v družinski 
lasti. Če smo še pred nekaj leti govorili 
zgolj o pomanjkanju in gradnji najemnih 
stanovanj samo v Ljubljani, Mariboru in 
Kopru ter nekaterih večjih središčih, je 
danes problematika povsem prerasla vse 
okvirje. Za reševanje je nujno zagotoviti 
stabilen sistemski vir financiranja in od 
tega ne odstopamo. Vlada mora zagoto-
viti minimalno obljubljenih 100 milijonov € 
letno. V Sloveniji smo brez resne politike 
na področju bivanja že od leta 1991, zato 
nas na Mladinskem svetu Slovenije veseli, 
da se po letih opozarjanja tudi ta tema-
tika vse bolj pojavlja tudi na političnem 
parketu, vse od predvolilnih obljub pa tja 
do koalicijske pogodbe. Pa vendar to ni 
dovolj. Nujno je, da se reševanja lotimo 
strateško, ukrepe zastavimo čimbolj celo-
vito in jasno, njihova izvedba pa mora biti 
kar se da hitra. Mladi smo se namreč 
predvolilnih obljub in bombončkov 
že do sitega najedli.

ZDUS – Zveza društev upokojencev 
Slovenije
V Zvezi društev upokojencev Slovenije 
veliko pozornost namenjamo bivalnemu 

standardu starejših pa tudi sicer v okvirih 
zveze deluje Komisija za bivalni stan-
dard. Skrb za to področje prinaša tudi 
boljši bivalni standard mlajšim generaci-
jam! Starejši v Sloveniji imamo le na videz 
dokaj ustrezne bivalne razmere. Okrog 
90 % upokojencev živi v svojih lastniških 
stanovanjih in družinskih hišah brez večjih 
hipotečnih bremen. Te enote so bile zgra-
jena za takrat mlade družine in s takratno 
tehnologijo, danes pa so potrebna obnove 
in prilagoditve za čim daljše bivanje v 
pogojih osebne ter skupnostne oskrbe za 
starejše na njihovem domu. Med ljudmi 
je močno prisotno pričakovanje, da bodo 
starši svoje nepremično premoženje za-
pustili potomcem, kar ob pomanjkanju 
državnega koncepta ne pospešuje ustre-
zne menjave stanovanjskih enot. Starej-
ši pa, ko pride čas, največkrat ostanejo 
sami v prevelikih, za starost neprilagoje-
nih stanovanjih ter hišah v enočlanskih, 
tudi zelo revnih gospodinjstvih. Z javnimi 
stanovanjskimi programi v ZDUS nismo 
zadovoljni, saj javnih sredstev, potreb-
nih za nastanitev, subvencije in prenove, 
ni dovolj. Sedanji delež 0,04 % bi moral 
biti vsaj 10 x višji, pa še bi capljali pod 
povprečjem EU. Premalo je najemniških, 
cenovno in bivalno starejšim prilagojenih 
stanovanj! 
Cilj posveta je bil prispevati k boljšemu ra-
zumevanju in reševanju ključnih vprašanj, 
ki vplivajo na kakovost življenja državljank 
in državljanov v Sloveniji, še posebej pa v 
teh zahtevnih časih.

Besedilo in foto, T.K.

Na ZDUS smo se malo pred iztekom avgusta 
meseca poslovili od naše marljive sodelavke, 
strokovne vodje programa Starejši za starej-
še, dr. Beate Akerman. V dopoldanskih urah 
je potekala predaja nalog strokovni delavki 
programa Sintiji Munđar, ki bo nadaljevala 
njeno delo. Od drage sodelavke Beate se je 
poslovilo celotno vodstvo Zveze, predsedni-
ca Zdenka Jan ter podpredsednika Željko in 
Stanko ter vodstvo programa SzS z Rožco 
in Vijolo na čelu. Vsi na ZDUS-u ji želimo 
veliko uspeha in dobrega počutja na novem 
delovnem mestu, ki ga bo zagotovo opra-
vljala vsaj tako zavzeto in vestno, kot je opra-
vljala delo v programu SZS. Srečno, Beata!

Uredništvo ZDUSPlus

Srečno, draga Beata
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Letošnje poletje si bomo zapomnili za 
vse čase, saj tako uničujočih neurij 
kot smo jim bili priča od prvih nalivov 
15. julija, pa do uničujočih neviht, ki 
so botrovale nenadzorovanim popla-
vam in proženju zemeljskih plazov 
prvi teden avgusta, ne pomnijo v vsej 
zgodovini, odkar pri nas spremljamo 
vremenske pojave. Ni šlo za stoletne 
vode, pač pa za petstoletne, pravijo 
vremenoslovci na ARSO!

Koroška odrezana od sveta
Po podatkih, ki jih med seboj še usklaju-
jejo, je najkrajši konec potegnila Koroška, 
saj je bila Črna dobesedno odrezana od 
sveta zaradi podivjane Meže. Tudi v Preva-
ljah ni bilo nič drugače, ne v Dravogradu, 
kjer je naš podpredsednik Željko Kljajič z 
ekipami SV in CZ že od petka sodelo-
val pri operativnih nalogah in s svojim 
bogatim logističnim znanjem nudil pomoč 
na terenu pa tudi pri načrtovanju preventiv-
nih ukrepov. Nič drugače ni bilo za južnim 
predelom Smrekovca, v Savinjski dolini, 
saj reka Savinja ni prizanašala ne krajem, 
vasem, ne zaselkom. Ogroženo je bilo tudi 
mesto Celje, saj so morale enote CZ zaradi 
nevarnosti večjega razlitja Savinje evakui-
rati na stotine prebivalcev. Zadnje dni julija 
je narava znova pokazala svojo silno moč, 
ko so se razdivjale nevihte s točo, ki je 
mestoma dosegala velikost jajca, ledenih 
»projektilov« velikosti oreha pa je bilo na 
pretek po vsej državi.

Obveščanje društev in pokrajin
Prvi dan v avgustu smo na naslove naših 
društev in pokrajin naslovili prijazno ob-
vestilo, kako in na kakšen način naj se 
naši koordinatorji vključijo v delo reševal-
nih ekip na terenu, bodisi CZ, enot RKS ali 
Karitasa. Konec istega tedna, ko je ARSO 

razglasila rdeči alarm, smo znova raz-
poslali obvestilo s sledečo vsebino:
»Spoštovana društva upokojencev, 
pokrajinske zveze in koordinatorji pro-
grama Starejši za starejše. Vodstvo 
ZDUS bo v teh dneh naslovilo dopis 
za interventna sredstva. Prav zato, 
da bomo obravnavani kot verodosto-
jen partner, vas prosimo, da na terenu 
pričnete pripravljati sezname vseh 
tistih posameznikov, ki so bili v nedav-
nih ujmah najbolj prizadeti. Kako boste 
pristopili k takemu evidentiranju pre-
puščamo vaši iznajdljivosti. Še najlažje 
pa je, da v roke primete mobilni telefon 
in pokličete vam znane številke. Več 
kot vešči ste takega poslanstva in tega 
ne boste počeli prvič...« 
Društva in vodstva tistih PZDU-jev, kjer 
je narava najbolj podivjala, so bila že zaradi 
narave svojega delovanja ves čas v pove-
zavi z reševalnimi enotami, pa tudi Rožca 
Šonc in Vijola Bertalanič sta aktivirali ekipe 
prostovoljcev programa Starejši za starej-
ši. Kakšen je bil odziv? Najbrž dober, saj 
so prostovoljci že po naravi dobri ljudje, 
ki jim pomoč pomeni izziv in ne breme. 
Tudi naša predsednica Zdenka Jan je 
v družbi predsednice podeželskih žena 
Žalec Marte Rojnik, predsednice Medob-
činskega društva delovnih invalidov Celje 
Dragice Mirnik in predsednice Društva 
invalidov Žalec Nataše Privošni priskrbela 
hrano in vodo za bolnike s celiakijo, diabe-
tike ter sanitetni material za CUDV, Center 
za usposabljanje delo in varstvo. 

Pomoč ponuja tudi hotel Delfin
Osmega avgusta je zasedal »krizni štab« 
vodstva ZDUS, ki je na pobudo pred-
sednice sklenil, da s simbolnim dejanjem 
zbiranja pomoči tistim, ki jo potrebuje-
jo, pomaga na svoj način. Vsak od nas 

je prispeval nekaj evrov, preostanek pa 
smo primaknili z našega računa in nakupili 
čistila, živila, toaletne potrebščine, vodo 
in ostalo, kar v teh dneh v odročnih krajih 
najbolj primanjkuje. Naslednji dan pa je 
naša pomoč že prispela v Zg. Savinjsko 
dolino, ki ji ujma tudi ni prizanesla. Telefon 
našega uredništva je minule dni nenehno 
zvonil. Na drugi strani pa glasovi z vseh 
koncev in krajev naše domovine. Bele 
krajine, Brežic, Ormoža, Radgone, tudi iz 
Izole. Vsi so spraševali, kako lahko nudijo 
pomoč glede našega poziva. Klical me je 
tudi direktor našega hotela Delfin, g. Mili-
vojevič, in ponudil pomoč. Kar dolgo sva 
se pogovarjala in na koncu našla rešitev, ki 
je sprejemljiva za vodstvo Zveze in vodstvo 
hotela. 
»Celoten kolektiv Hotela Delfin se zaveda 
težkega položaja posledic divjanja neurij, 
ki so pustošili skoraj po vsej državi. 
Seveda smo in bomo našim gostom prip-
ravljeni priskočiti na pomoč, zato bomo 
veseli vsakega predloga o načinu pomoči, 
da dosežemo tiste, ki pomoč najbolj pot-
rebujejo. Predsednikom PZDU-jev bomo 
v naslednjih dneh ves čas na voljo, prav 
tako pokrajinskim koordinatorjem, ki so 
ves čas na terenu in nam lahko posreduje-
jo informacije o konkretnih potrebah naših 
članov. Vsem želimo, da bi posledice vre-
menskih razdejanj kar se da hitro in brez 
večjih posledic uredili …« je še dodal di-
rektor Milivojević.
Za konec prispevka le še opozorilo tistim, 
ki morda ne vedo, da je Vlada vzposta-
vila aplikacijo Poplave 2023, https://
poplave2023.urszr.si/, ki je namenjena 
za številna vprašanja in ponuja pomoč, 
storitev, material, lahko pa služi tudi kot 
pomoč pri izgubljenih oz. uničenih osebnih 
dokumentih.

Toni Krčan, foto Željko Kljajić

Škoda je ogromna
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Podpredsednik ZDUS Željko Kljajić 
in odgovorni urednik ZDUSPlus ter 
odnosov z javnostjo pri ZDUS Črt 
Kanoni sta se 22. avgusta odzvala 
vabilu državnega sekretarja dr. Luke 
Omladiča na pogovor o perečih 
temah, ki tarejo ne le zvezo, pač pa 
pod novo paradigmo postavljajo 
celotno razumevanje medgeneracij-
skega sodelovanja. Poleg sekretarja 
Omladiča se je pogovora udeležila 
tudi članica ministrovega kabineta dr. 
Katja Simončič, pa tudi Primož Siter, 
svetovalec za odnose z javnostjo, na 
daljavo pa je sestanek spremljal še 
Klemen Jelenc, predstavnik direkto-
rata za starejše.
Do skupnega sestanka je prišlo zaradi 
informacij, ki smo jih po katastrofalnih 
neurjih pridobili na terenu. Namreč, šte-
vilne, ki so jim poplave odnesle domove, 
ali jih poškodovale v taki meri, da niso bili 
primerni za bivanje, so začasno preselili v 
hotele, hostle ali apartmaje, starejše, ki pa 
potrebujejo nego in dodatno zdravstveno 
oskrbo pa v DSO-je, vendar si bodo morali 
stroške oskrbe kriti sami. Seveda smo ne-
mudoma reagirali in državnemu sekretarju 
dr. Omladiču napisali ogorčeno pismo, da 
je starejšemu človeku hud udarec nesreča 
sama in odhod iz (ne)varnega zavetja 
svojega doma in se sprijazniti z namesti-
tvijo v DSO, kaj šele, da bo tako »selitev« 

plačal, ko pa je izgubil svoj dom, drugo 
imetje, nekateri se pa sploh ne bodo mogli 
več vrniti tja, kar so nekoč imenovali »moj 
domek!«
Državni sekretar nam je še isti dan odgovo-
ril in nas povabil na omenjeni razgovor, na 
katerem pa smo izvedeli, da se nerodnosti 
nastalega položaja zavedajo tudi sami, ker 
se je na terenu pokazala potreba po hitrih 
namestitvah starejših oseb, ki zaradi pos-
ledic poplav začasno, do ureditve bivalnih 
razmer v domačem okolju, potrebujejo 
institucionalno varstvo. Financiranje take 
namestitve pa ne bo bremenilo posame-
znike, temveč so pripravili pravne podlage 

za kritje stroškov iz državnega proračuna. 
Sprva za tri tedne, če pa se bo pokazala 
potreba, še za nadaljnje tri tedne. Pri tem 
gre izpostaviti še nenujne prevoze z reše-
valnim vozilom, saj v primeru, da je oseba 
v institucionalno varstvo pripeljana iz do-
mačega okolja, ni upravičena do prevoza 
na podlagi zdravstvenega zavarovanja. 
Tako so v pravni podlagi uredili tudi finan-
ciranje nenujnih prevozov v institucional-
no varstvo in nenujne prevoze iz institucij 
nazaj v domače okolje. Klemen Jelenc pa 
je dodal, da število krizno nameščenih v 
DSO-je ne dosega kritične mase, saj gre le 
za 25 primerov kriznih namestitev.

Delovni obisk na ministrstvu 
za solidarno prihodnost
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Projekt »E-oskrba na domu«, katere-
ga naročnik je Ministrstvo za zdravje, 
in se financira iz Evropskega soci-
alnega sklada, se je 30. 9. zaključil. 
Z  namenom, da se obstoječim upo-
rabnikom zagotovi neprekinjeno na-
daljevanje izvajanja storitve E-oskr-
ba, pa tudi, da se E-oskrba zagotovi 
določenemu številu novih upravi-
čencev, je Ministrstvo za solidarno 
prihodnost 25. 8. 2023 objavilo javni 
razpis »E-oskrba na daljavo«, na kate-
rega smo se v ZDUS prijavili skupaj z 
našim partnerjem, Telekom Slovenije.
Vse uporabnike, ki ste že vključeni v 
projekt »E-oskrba na domu«, obvešča-
mo, da se storitev nemoteno izvaja tudi po 

30. 9. 2023 in da z vaše strani ni potrebna 
nobena aktivnost; pogodbe ni potrebno 
predčasno odpovedovati ali opreme 
predčasno vračati. Hkrati vas obvešča-
mo, da boste vse informacije glede more-
bitne uporabe storitve še naprej prejeli po 
pošti na domači naslov, ali pa vas bodo v 
zvezi s tem obiskali prostovoljci ZDUS. Mo-
rebitne nove uporabnike, ki ste zainteresi-

rani za vključitev v novi projekt »E-oskrba 
na daljavo« pa obveščamo, da vas bomo 
o možnosti vključitve v nov projekt sproti 
obveščali prek spletnih strani Telekoma 
Slovenije in ZDUS. Tako dosedanje upo-
rabnike kot morebitne nove uporabnike pa 
obveščamo, da je storitev E-oskrba v času 
trajanja projekta brezplačna.

Uredništvo

Vse uporabnike, ki ste že vključeni v projekt »E-oskrba 
na domu«, obveščamo, da se storitev nemoteno izvaja 
tudi po 30. 9. 2023 in da z vaše strani ni potrebna 
nobena aktivnost; pogodbe ni potrebno predčasno 
odpovedovati ali opreme predčasno vračati.

Dotaknili so se še ene vroče teme, to pa 
je e-oskrba na domu. Državni sekretar 
Luka Omladič je dejal, da so na ministrstvu 
pripravili pravne podlage in bo v naslednji 
številki Uradnega lista RS objavljen Javni 
razpis za podaljšanje projekta in 500 novih 
naročnikov uporabnikov teh storitev. 
Tretja točka sestanka se je nanašala na 
našo vlogo za dodatna sredstva financira-

nja programa Starejši za starejše in stro-
škov, ki so nastali zaradi izrednih razmer. 
Izvedeli smo, da bosta finančna sredstva 
v višini 10 mio evrov prejela Rdeči Križ 
Slovenije in Karitas, vse druge humani-
tarne organizacije, med katerimi je tudi 
ZDUS, pa se bodo morale postaviti v vrsto, 
bodisi pri enih ali drugih, in dokazovati 
stroške, ki so nastali pri prostovoljskem 

delu ali nudenju drugih oblik človekoljub-
ne pomoči. Po dobri uri izmenjave mnenj 
in drugih temah, ki bodo zagotovo slej ko 
prej prišla v obravnavo, so se sogovorni-
ki razšli z jasno zavezo, da se v primeru 
kakršnih koli nejasnosti slišijo po telefonu 
in morebitne nejasnosti razrešijo mimo 
protokolarnih poti.

Besedilo in foto, Anton I. Krč

Projekt E-oskrbe se nadaljuje

ZDUSPLUSSTAREJŠI ZA STAREJŠE

Program Starejši za starejše - 
Šaleška pokrajinska zveza DU
Šaleška pokrajinska zveza DU je v 
program vključena od leta 2005, ko 
se je v program vključila Univerza za 
3. življenjsko obdobje in kasneje delo 
prepustila pristojnim društvom upo-
kojencev. Društva so se vključevala v 
program postopoma, sedaj dela v pro-
gramu osem društev, in sicer: društvo 
upokojencev Šoštanj, Velenje, Vinska 
Gora, Šentilj pri Velenju, Paka pri 
Velenju, Šalek, Ravne pri Šoštanju in 
Škale. V program si želimo pritegniti 
tudi društvi upokojencev Šmartno ob 
Paki in Pesje, ki v program še nista 
vključeni. 
Društva delajo uspešno, kar se vidi tudi 
iz števila opravljenih obiskov. Število sta-

rejših nad 69 let, ki jih pokrivajo društva 
vključena v program, znaša skupaj 7421 
oseb. V letu 2022 je na programu delalo 
121 prostovoljk in prostovoljcev, opravili so 
318 prvih in 4346 ponovnih obiskov. Ob 
tem velja, da je bilo obiskanih 2133 oseb 
- ponovni obiski se opravljajo večkrat na 
leto, če obiskani izrazi željo. Nudenih je 
bilo 4480 pomoči v društvih in 30 pomoči 
organiziranih preko drugih organizacij. S 
prostovoljnim delom si želimo dosegati 
cilje programa, spoznati potrebe starej-
ših doma, pomagati poiskati potrebno 
pomoč, zmanjšati osamljenost in povečati 
njihovo kvaliteto življenja doma, organi-
zirati pomoč v lastnih vrstah in vzposta-
viti sodelovanje z vsemi, ki se ukvarjajo 

s pomočjo starejšim. Težave, ki sprem-
ljajo projekt, so bolj zaznane v mestnem 
okolju, saj so ljudje zaprti v svojih stanova-
njih, so bolj nezaupljivi in je težko priti do 
njih. Primanjkuje prostovoljcev predvsem v 
mestnem okolju, ki bi uporabniki poznali. 
Sestavni del vsebine programa je tudi iz-
obraževanje in izpopolnjevanje prostovolj-
cev. Po programu ZDUS-a se izvaja letno 
izobraževanje prostovoljcev, tudi društva 
sama organizirajo razna predavanja, ki 
so v pomoč prostovoljcem. Vsako leto 
se organizira letno srečanje prostovoljcev 
in koordinatorjev. Letna srečanja so tudi 
priložnost za izmenjavo različnih izkušenj 
med prostovoljci. Med letom se s strani 
Pokrajinske koordinatorke sklicujejo ses-
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tanki z društvenimi koordinatorji, kjer se 
jih informira in obvešča o spremembah in 
novostih na področju programa, le ti pa 
o tem obveščajo prostovoljce na terenu. 
Prav tako se sproti spremljajo rezultati 
dela po društvih in njihova problematika. 
Prostovoljstvo in srčnost prostovoljcev se 
je izkazala tudi v letošnji katastrofalni ujmi 
v avgustu, predvsem na območjih, kjer 
so bili prizadeti tudi naši uporabniki pro-
grama. Prostovoljci so klicali uporabnike, 
jih pogosteje obiskovali, povezali so se s 
civilno zaščito, Rdečim križem in Karita-
som. Nekateri so donirali hrano, denarna 
sredstva, sodelovali pri zbiranju pomoči 
potrebnim in informirali uporabnike o pri-
dobitvi raznih pomoči. Delo projekta se je 
dobro uveljavilo, razvijajo se dobri odnosi, 
krepi zaupanje in medsebojna pomoč in 
zadovoljstvo starejših, ki so jih naši pro-
stovoljci ponovno povezali z okoljem. 
Uporabniki si želijo obiskov prostovoljcev. 
To je največje priznanje našim prostovolj-
cem in programu. Da je delo prostovoljcev 
cenjeno in prepoznavno, je zaznati tudi v 
lokalnem okolju. Občina Velenje daje pro-
stovoljstvu velik poudarek. Župan vsako 
leto ob novem letu priredi sprejem za pro-
stovoljce, se jim zahvali za njihovo požrtvo-
valno delo in pove, da so starejši pomem-
ben člen družbe, v kateri živimo, in da je 
njihovo delo neprecenljivo. Pomen pro-
stovoljstvu pa dajejo tudi osebne zgodbe 
uporabnikov.

Osebna zgodba uporabnice 
programa SzS
Že nekaj let sem prostovoljka v programu 
»Starejši za starejše«. Vsakokrat, ko se 
vrnem z obiska domov, je moja duša bo-
gatejša za slišane zgodbe in ni mi žal časa, 
ki ga namenim starejšim, da se z njimi 

družim in prisluhnem njihovim žalostnim pa 
tudi veselim zgodbam. Ena takšnih zgodb 
je zgodba gospe Pavle iz Belih Vod, po 
domače poznane kot »Encnova Pavlika«. 
Kadar jo obiščem, me je zelo vesela. Vsa-
kokrat se dotakneva njene zgodbe iz otro-
štva, ki ni bila nič kaj rožnata. Rodila se je 
kot dvojčica, pri mami nezaželena. Ko je 
bila stara kakega pol leta, jo je mati oddala 
v posvojitev družini v Pesje pri Velenju. Pri 
tej družini je bila do začetka vojne, nakar je 
bila ta družina izdana in ustreljena. Prepe-
ljana je bila v otroški logor v Nemčiji. Tam je 

bila tri leta, potem se je vrnila v domovino 
in je bila nastanjena v Otroškem domu v 
Celju. V njem je bila do odhoda v 1. razred 
osnovne šole, potem pa so jo premestili na 
Dobrno, v mladinski dom, kjer je obiskovala 
osnovno šolo. Pri petnajstih letih se je vrnila 
domov na obrobje Belih Vod, kjer še vedno 
ni bila dobrodošla. Poslali so jo v Savinj-
sko dolino k neki družini, kjer so jo vzeli za 
svojo, bila jim je v pomoč pri vseh kmečkih 
opravilih. Še ne polnoletna se je poročila z 
Tevžekom iz Belih vod, kjer sta si v bližini 
njene rojstne hiše kupila malo skromno 
hiško, v kateri živi še danes. Pravi, da si je 
najbolj želela, da bi jo imel nekdo rad. Zato 
je bila še toliko bolj vesela rojstva hčerke, s 
katero se imata zelo radi. Žal pa ji je logor 
pustil trajne posledice bolezni nog, tako je 
njeno gibanje ovirano. Skupaj z možem sta 
55 let premagovala težave in bila v pomoč 
drug drugemu. Po moževi smrti pa glede 
na njeno gibalno omejenost potrebuje 
pomoč drugih. Med tednom jo obiskuje 
socialna oskrbovanka, poskrbi za njeno 
osnovno nego, drugače pa je ob njej vnuk 
Janez, ki poskrbi za hrano. Kljub temu, da 
se giblje s pomočjo hodulje in vozička, si 
hrano postreže sama. Njen nasmeh in 
razpoloženje mi povesta, da je zelo vesela 
mojega obiska. Rada se pogovarja, veliko 
ve in je ena mojih bolj zanimivih sogovor-
nic. Ko odhajam, mi 85 letna Pavlika pravi, 

Prostovoljstvo in srčnost prostovoljcev se je izkazala tudi v 
letošnji katastrofalni ujmi v avgustu, predvsem na območjih, 
kjer so bili prizadeti tudi naši uporabniki programa. Prostovoljci 
so klicali uporabnike, jih pogosteje obiskovali, povezali so se 
s civilno zaščito, Rdečim križem in Karitasom. Nekateri so 
donirali hrano, denarna sredstva, sodelovali pri zbiranju pomoči 
potrebnim in informirali uporabnike o pridobitvi raznih pomoči.
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Za naše letno srečanje smo si pro-
stovoljci izbrali torek, 22. avgusta 
in lokacijo, ki nam je pri srcu in nas 
vedno tako prijazno sprejme. Že kar 
malo tradicionalno smo se srečali Pr 
Čop na Podkumu. Priprave pa so se 
pričele že kar kak mesec ali dva prej, 
saj se imamo društvene koordinator-
ke vseh sedmih društev upokojencev, 
ki v Zasavju izvajajo program Starejši 
za starejše, skupaj vedno lepo. 
Vedno je lažje delati in planirati v skupini, ki se 
rada o vsem pogovori, išče, kaj bi k progra-
mu in delu na terenu še dodale, izboljšale in 
tako naše obiskovance in nove uporabnike 
privabile v še bolj množično udeležbo raznih 
srečanj in dogodkov, ki jih namenjamo sta-
rejšim. Radi bi, da spoznajo, da je starejših 
v naših krajih veliko, da se radi medseboj-
no družijo, sodelujejo pri raznih delavnicah, 
igrajo družabne igre, se sprehajajo ter obiš-
čejo lokal in ob klepetu popijejo kavico. V 
skupinah se tudi raje učijo raznih veščin bolj 
sodobnega časa – pametni telefoni, osnove 
računalništva, e-pošta …; pri vsem tem nam 
tako prijazno pomagajo mladi, ki se vedno 
radi odzovejo našim vabilom in jim je bila 
nova tehnologija položena že v zibelko. 
No, pa sem malo zašla! Rada bi povedala, 
da je to en dan v letu, ki ga namenjamo 
vsem našim zasavskim prostovoljcem pro-
grama Starejši za starejše, ki si ga s svojim 
srčnim delom resnično zaslužijo. Da smo 
res dobra skupina, ki se medsebojno 
podpira, se vidi tudi po tem, da je naša 
najstarejša prostovoljka letos dopolnila 90 
let in je še vedno čila in aktivna. 
Letošnjega srečanja se je udeležilo 75 pro-
stovoljcev, s svojo prisotnostjo pa sta nas 
razveselila tudi podpredsednik ZDUS g. 
Stanko Kranvogel in vodja programa SzS 
ga. Rožca Šonc, ki sta povzela pomen 
našega dela za starejše in izrazila spošto-
vanje ter priznanje prostovoljcem. Prijazne 
besede pa so v nadaljevanju povedali tudi 

prisotni predsedniki posameznih društev 
upokojencev. Nikakor pa ne morem mimo 
razveseljivega dejstva, da nam je pri 
izvedbi srečanja poleg ZDUS-a prisko-
čilo na pomoč tudi vseh pet zasavskih 
županov, kar nam je v veliko čast in zave-
danje, da naše delo spoštujejo in cenijo. 
Sledil je iskriv in malo hudomušen pozdrav 
šefa Lojzija in že so naše brbončice ujele 
omamne vonje prihajajočega kosila. Prijet-
no utrujene in zadovoljne pa nas je prese-
netil zabaven fant s harmoniko, ki jo je hitro 
zamenjal za smešne in zabavne zgodbe in 
iz nas izvabil glasno krohotanje in spon-
tane aplavze. Ja, moram povedati tudi 
to, da mi že kar nekaj časa srce ni tako 
vztrepetalo in solze so kar same spolzele 
po licu. S strani naše Rožce in društvenih 
koordinatork sem prejela tako lep šopek in 
sedem krasnih vrtnic in toliko lepih besed, 
da mi še danes, ko to pišem, srce utripa 
s posebnim ritmom. Hvala! Naše misli pa 
so bile posvečene tudi vsem prizadetim 
ob hudih neurjih, poplavah in plazovih. 
Prostovoljci smo se že takoj vključevali v 
razne oblike organizirane pomoči in tudi 
sami na terenu obiskovali in poskušali, vsaj 

moralno, vsem povedati, da niso sami in 
da bomo vsi skupaj poskrbeli za tisto naj-
nujnejše. Obenem pa smo se odločili, da 
tudi na našem srečanju zbiramo prosto-
voljne prispevke in jih izročimo naši starejši 
oskrbovanki, ki jo je poplava oškodovala in 
prizadela. Sledile so športno-zabavne igre, 
ki smo jih igrali v prijetni senčki in rahlem 
pihljanju vetra. Prostovoljci so se odločili 
za tri igre: metanje obročkov, nošenje jajc 
na žlici in prenašanje knjig na glavi. Tek-
movalci so bili deležni veliko vzpodbude in 
tako smo dobili prve tri pri vseh igrah, ki 
so prejeli zaslužene nagrade. Najprijetnejši 
pa je bil izbor najstarejše prisotne prosto-
voljke programa, izročitev darila in prisrčen 
objem. Gospa Marija, želimo vam še veliko 
zdravih let in tako prijetnih srečanj. 
Sledila so druženja, spoznavanja, izmenja-
ve izkušenj s terena in ko si se ozrl okoli 
sebe in videl te sproščene, prijazne in na-
smejane obraze, ki so kljub letom in težkim 
življenjskim preizkušnjam še vedno z nami, 
si lahko rečeš samo »kapo dol« dragi pro-
stovoljci, brez vas bi bil svet siromašnejši.

Besedilo in foto, Jerica Laznik, 
PK programa SzS Zasavja

kako hitro je minil čas. Vedno pa izreče še 
stavek: »Meni pa res nič ne fali«. 

Društvo upokojencev Šoštanj – 
predstavlja društvena koordinatorka 
Jelka Kušar
Naše društvo deluje neprekinjeno od leta 
1946. Z zelo dolgo tradicijo deluje mešani 
pevski zbor DU. Društvo je precej aktivno 
na športnem področju, pohodništvu, 

izletih, ročnih delih itn. Smo prvo društvo 
v Šaleški dolini, ki je pristopilo k progra-
mu Starejši za starejše, in sicer leta 2005. 
Trenutno imamo 12 aktivnih prostovolj-
cev, od teh je šesterica njih aktivnih od 
samega začetka. Delamo složno in se 
dobro razumemo. Dobivamo se enkrat na 
mesec, se pogovorimo o problemih, ki so 
na terenu, in jih skupaj rešujemo. Največja 
težava je pridobivanje novih prostovoljcev. 

Biti prostovoljec pomeni dati košček sebe 
nekomu drugemu. Če bi na svetu bilo 
več prostovoljcev, bi svet v zelo kratkem 
času postal kraj ljubezni, razumevanja in 
sočutja. 
»Če želiš spremeniti svet, bodi spremem-
ba, ki jo želiš videti v sebi.« (Mahatma 
Gandhi) 

Pokrajinska koordinatorka 
ŠPZDU, Marija Dermol

Letno srečanje zasavskih prostovoljcev
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Vedno znova se razveselim obiska in 
toplega sprejema pri meni izjemno 
dragi Iki, ki je že dopolnila 92 let. Še 
vedno pa je radoživa in zvedava, skrbi 
sama zase, z ljubeznijo ureja okolico 
svojega doma in je prava umetnica v 
izdelavi prtov in prtičkov raznih oblik 
in barv. Njena hiša, ki tu stoji že od 
leta 1790, je davno nazaj služila tudi 
kot rečna postojanka za okrepčilo 
vlačugarjev. Tako so klicali ljudi, ki so 
vlekli rečno ladjo skozi predele reke 
Save. Zaradi svoje starosti in arhitek-
ture je spomeniško zaščitena.
V vseh letih je Ika že večkrat doživela 
močni tok Save, zadnja povodenj pa jo 
je kljub temu presenetila in se nevarno 
približala oknom v prvem nadstropju, 
seveda pa je dodobra zalila kletne pro-
store, potem pa se k sreči ustavila, nekaj 
časa mirovala in se počasi vračala v svojo 
strugo. Ostala pa je vlaga, kopica uničenih 
poredmetov v kleti in tisti čuden občutek, 
da sobivanje s Savo nikoli več ne bo tako, 
kot je bilo. Iko pestijo bolezni, ki ji jemlje-
jo moč, četudi to težko prizna. Vedno je 
bila pripravljena prijeti za vsako delo, kar 
vedo tudi sodelavci v Steklarni Hrastnik in 

domačini. Toda kljub težkim življenjskim 
preizkušnjam je vedno rada zapela in za-
plesala, ko smo skupaj hodili na društve-
ne izlete in druženja. S svojim veseljem do 
življenja nam je bila vedno svetel vzor in 
tudi zato jo imamo radi. V program Starej-
ši za starejše je vključena že od samega 
začetka in s prostovoljko Jožico sta v teh 

letih spletle lepe vezi spoštljivega prija-
teljstva. Tudi ko je ujma delno poplavila 
njeno hišo, je trdno verjela, da se bo vse 
uredilo in bo še naprej njen dom. Tudi 
sama sem prepričana, da brez te pravljič-
ne hiše, njenih rož in vrta, enostavno ne 
bi znala živeti. 

Besedilo in foto, Jerica Laznik

ZDUS deluje, torej ima svoj naslov v 
večstanovanjski stavbi, ki je v upravljanju 
Nepremičninskega sklada PIZ. Zaseda-
mo spodnje, pritlične prostore in lahko 
se pohvalimo z lepim vrtom oz. zelenico 
sredi betona. Pred našim vhodom pa je 
vsako jutro polno čikov, ker zgornji sosed, 
prileten gospod, nima pepelnika. Pa sta 
se pred dnevi, med pogovorom predse-
dnice s Silvo Koželj, obe spotaknili ob to 
nesnago in jo komentirali. Pa se od nekod 
prikažeta dve stanovalki in tudi oni komen-
tirata. Ne čikov, pač pa garderobo naše 
predsednice, ki je znana po izbornem 
slogu in okusu. Pa pravi ena od njiju:
»Ti si pa tako lepo oblečena, da bi 
lahko zamenjala Sušnika …!«

Starejši možak pride k 
zdravniku in se pritožuje:
Doktor, pri vsakem seksanju slišim 
v ušesih glasno žvižganje!
Ja, pri vaših letih pa res ne morete 
več pričakovati aplavza …

Pravijo, da ženske varajo 
že po naravi … jaz pa vem, 
da po mestu tudi …

Ne sprejemam prijateljstva brez 
profilne slike. Če tebi tvoj "fris" ni 
všeč, kako naj bo šele meni!?
Vsake spodnje hlačke so lahko 
"tangice", če zadosti ješ …

Soseda meni zjutraj: »Sinoči sem 
se napila do amena in on je to 
izkoristil, baraba pokvarjena.!«
Jaz: »A te je posilil?«
Soseda: »Ma kje pa, pobegnil je.«
»A ti ješ meso?«

Ika

ZDUSPLUSSAJ NI RES / ŠALE, HUMOR 

»Ne!« 
»Kaj pa ribe?« 
»Tudi ne!« 
»Vegan?«
»Ne, penzionist!«
 
Smeh je znak sreče, upanje je znak 
vere, poljub je znak ljubezni.
In imeti mene... to je pa že 
znak dobrega okusa!
 
Iskreno povedano, da se 
najbolje spi z lastno ženo. Vse 
druge te priganjajo k seksu.
 
Šele ko oblečemo kopalke, 
vidimo, kako lepa je naša duša.

https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
https://www.naj-vici.com/smesni-vici/zivzganje/
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Pod naslovom V šelestenju pod 
rameni Blegoša beseda kramlja je 
septembra v Gorenji vasi poteka-
lo že štirinajsto srečanje literarnih 
ustvarjalcev in ustvarjalk gorenjskih 
društev upokojencev. 
S srečanjem sta organizatorja, Pokrajin-
ska zveza društev upokojencev Gorenj-
ske in Društvo upokojencev za Poljansko 
dolino Gorenja vas počastila Tavčarjevo 
leto in 70-letnico društva. 
Letos je namreč Tavčarjevo leto, minilo 
je sto let od smrti velikega slovenskega 
literata Ivana Tavčarja, ki je svoja najlep-
ša dela posvetil rodni Poljanski dolini. 
Tako ni naključje, da je Pokrajinska zveza 
društev upokojencev Gorenjske (PZDU) 
srečanje štirinajstega literarnega nateča-
ja umestila prav v Tavčarjeve kraje, kjer je 
letos okroglo obletnico praznovalo tudi 
tamkajšnje upokojensko društvo.
Zbrane sta v prostorih osnovne šole v 
Gorenji vasi uvodoma nagovorila pred-
sednik DU za Poljansko dolino Vladimir 
Koračin in predsednik PZDU Robert 
Plavčak ter opogumila literarne ustvar-

jalce in ustvarjalke, da so nastopili s 
svojo poezijo in prozo. Letos jih je sode-
lovalo 25 s 26 deli, ki so zbrana v zbor-
niku z enakim naslovom kot prireditev: V 
šelestenju pod rameni Blegoša beseda 
kramlja. Pesmi in odlomke iz proznih 
del so brali člani društev upokojencev 
Begunje, Bled, Cerklje na Gorenjskem, 
Javornik – Koroška Bela, Kranj, Mengeš, 
Moravče, Poljanske doline, Gorenja vas, 
Radovljica, Šenčur, Škofja Loka, Trzin, 
Tržič in Žirovnica. Kot je v zborniku 
zapisal profesor slovenskega jezika in 
književnosti Miha Mohor, imajo ljudje v 
poznih letih marsikaj povedati in izpo-
vedati, najsi bo v rahločutni pesmi ali v 
prozi. To so v svojih zapisih dokazali tudi 
avtorji letošnjega literarnega natečaja: 
Milka Močnik, Nada Čadež, Ivan Kropiv-
nik, Sonja Andreja Egart, Majda Men-
cinger, Marija Marjeta Jurgele, Slavica 
Štirn, Frančiška Hunjet, Mira Smrkolj, 
Irena Tratnik, Minka Likar, Dušan Škrlep, 
Marija Knafel, Gabrijela Tavčar, Marija 
Čampa, Anka Marzidovšek, Franci 
Erzin, Dragica Markun, Miro Erzin, Franc 

Srečali so se literati ustvarjalci
Medle, Jože Erčulj, Tanja Ahačič, Jakob 
Praprotnik, Janez Slapar-Temšak in 
Ivana Pogačar. Največ sodelujočih je 
bilo iz društva gostitelja, kjer so neka-
teri avtorji svoje besede posvetili tudi 
Ivanu Tavčarju in jih zapisali v klenem 
domačem narečju. Literarno srečanje je 
z glasbenimi vložki popestrila mlada ci-
trarka Asja Stanonik, učenka Glasbene 
šole Škofja Loka. Člani DU za Poljansko 
dolino so v režiji Milene Kajžar pripravili 
igrani prizor Tavčar in divji petelin. Gre 
za zgodbo avtorja Janeza Pintarja, ro-
jenega leta 1895 v Gorenji Žetini, ki jo 
je napisal v spomin na svoje srečanje z 
Ivanom Tavčarjem v mladih letih. Igralci 
so zgodbo dobili od Pintarjevega sina 
Francija. Literarni dogodek je pospre-
milo tudi odprtje fotografske razstave 
Po poteh Kosmovega Janeza (tako se 
je namreč reklo doma pri pisatelju Ivanu 
Tavčarju), prve samostojne razstave 
članice DU Poljanske doline in članice 
Foto kluba Anton Ažbe Škofja Loka 
Majde Debeljak. 

Besedilo in foto, Danica Zavrl Žlebir

Ustvarjalke in ustvarjalci letošnjega literarnega natečaja v družbi organizatorjev na srečanju v Gorenji vasi.
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ZDUSPLUSNAŠI PARLAMENTARCI V EP

Ko sem se pred dnevi pripravljala na 
enega od svojih nastopov v Evrop-
skem parlamentu, sem naletela na 
spletno stran podjetja, ki se ukvarja 
z iskanjem ljudi, ki bi se bili priprav-
ljeni zaposliti na Nizozemskem na 
področju dolgotrajne oskrbe. Ker se 
posebej ukvarjam z demografijo in 
dolgotrajno oskrbo, so me seveda 
zanimale podrobnosti, zato sem na-
tančneje pogledala, za kaj gre. Ugo-
tovila sem, da to podjetje k sodelova-
nju vabi vse vrste kadrov in to iz cele 
Evrope, tudi iz Slovenije. Iščejo vse, 
od medicinskega osebja, zdravni-
kov in sester do tistih, ki bi opravljali 
pomožna dela. Znanje jezika je ovira, 
ki marsikoga odvrne od prijave, zato 
zainteresiranim kandidatom, preden 
pridejo na Nizozemsko, nudijo izo-
braževalne tečaje jezika, po potrebi 
jih naučijo tudi dodatnih strokovnih 
znanj. Zanje uredijo vse potrebne do-
kumente za bivanje in zaposlitev ter 
pomagajo poiskati ustrezna stanova-
nja. Plače so seveda mnogo višje kot 
v Sloveniji. 
To ni osamljen primer. V naših medijih 
lahko zasledimo oglase, v katerih Avstri-
ja vabi medicinske sestre, Nemčija ima 
v državah vzhodne Evrope posebne izo-
braževalne centre, kjer lahko posamezniki 
pridobijo kvalifikacije za delo v domovih za 
starejše. Seveda jih izobražujejo zase, ne 
zato, da bi potem ostali doma. 
Razvite članice Evropske unije se že dolgo 
zavedajo, da so ključni izziv dolgotrajne 
oskrbe ljudje - oskrbovalci, zato v njihovo 
iskanje vlagajo veliko energije. To počnejo 
načrtno in sistemsko. Pogosto za financi-
ranje uporabijo tudi evropske programe in 
sredstva. Zanje je to seveda dobro, vendar 
s takšnim pristopom posredno slabijo tudi 
položaj drugih, manj razvitih držav, ki imajo 

same velike težave pri zagotavljanju kad-
rovskih kapacitet. Njihovi ljudje odhajajo v 
tujino, namesto, da bi delali doma.
Slovenija je žal v tisti skupini, ki je v manj 
ugodnem položaju. Čeprav to vemo, na 
vidiku ni rešitev, ki bi dajale upanje, da se 
bodo razmere izboljšale. Ukvarjamo se 
z birokracijo in gasimo ogenj tam, kjer je 
najhuje. O kakšnem načrtnem privabljanju 
in usposabljanju ljudi pa sploh ni nobe-
nega govora. Vzamemo vsakega, samo 
da je pripravljen delati. Zato se pri oskrbi 
starejših dogajajo tudi zelo grde in nedo-
pustne stvari. Gre za občutljivo področje, 
ker je potrebno biti še posebej skrben pri 
kadrovanju. Ni vsak primeren za to težko 
delo. Poleg ustreznega znanja je potrebna 
tudi empatija.
Za zakon o dolgotrajni oskrbi, ki je na 
stranskem tiru, ne vemo, kdaj bo res 
zaživel. Obljube so namreč eno, realnost 
pa drugo. Pristojno ministrstvo podpira 
nešteto programov, za nekatere sploh ne 
vemo, kakšno dodano vrednost imajo, 

ljudi, ki bi bili pripravljeni na delo s sta-
rejšimi, pa je čedalje manj. Nekaj očitno 
delamo narobe. Nikakor ne moremo 
delati krivice tistim, ki z vsem srcem so-
delujejo pri oskrbi, taki si zaslužijo vse 
pohvale. Moj poudarek je, da manjka sis-
temski pristop, ki bi zagotovil dolgoročne 
rešitve. Za tega pa je odgovorna vlada na 
čelu z ministrstvom, ki so ga ustanovili 
posebej za to. 
Želim si, da bi tudi v Sloveniji zmogli ta 
napredek in začeli vlagati v ljudi. Prvega 
oktobra obeležujemo mednarodni dan sta-
rejših. V jeseni svojega življenja in v stanju, 
ko nekdo ni več zmožen sam skrbeti zase, 
je potrebna dobra zdravstvena oskrba in 
človeška toplina. Če na področju kadrova-
nja in ustreznega plačila ljudi, ki so primer-
ni za to delo, ne bomo naredili nič, se nam 
slabo piše. Dokler še ni prepozno, bi se 
lahko zgledovali po tistih, ki so že dojeli, 
kako pomembno je to in so nekaj korakov 
pred nami. 

Romana Tomc, evropska poslanka

Kako in kje dobiti ljudi, ki so 
ključni del dolgotrajne oskrbe?
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ZDUS in Evropsko združenje za os-
krbovalce Eurocarers s kampanjo 
ob Evropskem dnevu oskrbovalcev. 
Evropski dan oskrbovalcev obeležujemo 
6. oktobra, da bi na evropski ravni uskladili 
in spodbudili nacionalna prizadevanja za 
izboljšanje položaja oskrbovalcev.
Ob letošnjem dnevu opozarjamo na nujno 
potrebo po uravnoteženem pristopu med 
delom, zasebnim življenjem in obvezno-
stim, ki jih oskrbovalci izpolnjujejo pri za-
gotavljanju nege in oskrbe. Z evropsko 
kampanjo, ki jo ZDUS kot članica Euro-
carers podpira, pozivamo k boljšemu pri-
znavanju neprecenljive vloge, ki jo imajo 
neformalni oskrbovalci v družbi, saj zago-
tavljajo ključno oskrbo in podporo za ljudi, 

ki potrebujejo pomoč. Neravnovesje pri 
usklajevanju obveznosti med poklicnim in 
zasebnim življenjem ima lahko negativne 
posledice tako za oskrbovalce kot za tiste 
osebe za katere skrbijo. Fizična in čustve-
na obremenitev obvladovanja obveznosti 
oskrbe skupaj z delovnimi obveznostmi 
lahko povzroči izgorelost, zdravstvene 
težave povezane s stresom in socialno 
izolacijo, kar ogroža tudi kakovost nudene 
oskrbe. Poleg tega lahko finančna obre-
menitev zaradi skrajšanega delovnega 
časa ali prekinitev poklicne poti potisne 
neformalne oskrbovalce v revščino.
Naše poslanstvo je zagovarjati podporne 
politike, vire in družbene spremembe, ki bi 
oskrbovalcem omogočale ohranitev rav-

novesja med delom, zasebnim življenjem 
in oskrbo. Kampanja, ki poteka v vseh 
državah članicah Eurocarers, bo gostila 
tudi vrsto dogodkov, spletnih seminar-
jev in interaktivnih srečanj, da bi javnost, 
oblikovalce politik in različne zainteresi-
rane strani vključili v razprave o pomenu 
podpore oskrbovalcem.

Povzeto po Eurocarers: Dijana Lukić

Opolnomočimo oskrbovalce 
za boljše ravnovesje med delom, 
zasebnim življenjem in oskrbo!

ZDUSPLUSROKODELSKI KOTIČEK

Na 55. mednarodnem obrtnem sejmu 
MOS 2023 je Ministrstvo za gospo-
darstvo, turizem in šport pripravilo 
okroglo mizo, ki so jo poimenovali Slo-
vensko rokodelstvo in rokodelci, izzivi 
nove zakonodaje. Dvorana Celjanka 
v Kongresnem centru je bila z »mini 
interaktivnimi« rokodelskimi delavni-
cami lončarstva, pletarstva, tkalstva, 
klekljanja, izdelovanja polsti, predil-
stva (predenje na kolovratu), izdelo-
vanja cvetja iz papirja, slamnikarstva, 
kovaštva in umetelnega steklarsko 
zlatarskega oblikovanja (tudi kerami-
ke) skoraj pretesna za vse, ki jih to po-
dročje privlači. Nenazadnje tudi glas-
bilarstva, saj je na slovenskem izdelo-
vanje glasbil več stoletna tradicija.
Rokodelci ZDUS so na ogled postavi-
li rišelje prte in prtičke, kvačkane prte in 
prtičke, nakit, igrače, keramične izdelke, 
klekljane prtičke in klekljan nakit, cvetje, 
šopke iz krep papirja, furnirja in lička-
nja, torbice, blazine, pletenine in pletene 

igrače, poslikane kozarce in okrašene 
steklenice … Zanimanje za naše delo so 
pokazali učenci in dijaki, ki so bili mno-
žično prisotni na sejemskem dogajanju in 

tudi ostali obiskovalci. Veliko navdušenje in 
zanimanje za naše ustvarjanje je pokazal 
tudi državni sekretar na Ministrstvu za go-
spodarstvo, turizem in šport mag. Dejan 

Na MOS tudi o izzivih nove 
zakonodaje s področja rokodelstva

Utrinek z okrogle mize
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Novost, ki jo prinaša zakon, je tudi brezplačno usposabljanje 
za zainteresirane rokodelce po tako imenovani »rokodelskih 
shemi«, s čimer se bo prenašalo rokodelsko znanje 
in spodbujalo mlade za vključitev na pot rokodelstva. 
Ministrstvo bo neposredno financiralo tudi naloge ohranjanja 
in razvoja rokodelstva pri vseh glavnih nosilcih podpornega 
okolja rokodelstva: torej pri zbornici, rokodelskih centrih, 
konzorcijih rokodelskih centrov, Zvezi društev upokojencev 
Slovenije in Slovenskem etnografskem muzeju.

Včeraj je na Mednarodnem kmetij-
sko-živilskem sejmu AGRA v Gornji 
Radgoni potekal strokovni posvet z 
delovnim naslovom »Izzivi in priložnos-
ti rokodelstva na področju kmetijstva« 
v organizaciji MGTŠ, ki ga je povezoval 
državni sekretar na omenjenem mini-
strstvu, mag. Dejan Židan. V uvodnih 
besedah je med drugim izrazil veselje, 
da je bil v DZ soglasno sprejet Zakon o 
ohranjanju in razvoju rokodelstva. 
Minister Matjaž Han se je v otvoritvenem 
govoru zahvalil ekipi, ki je ažurno in koope-
rativno sodelovala pri nastajanju zakona. 
Avtorica prispevka sem v imenu ZDUS in 
vseh (skoraj) 2000 rokodelcev pozdravila 
navzoče, se zahvalila za vabilo in umeš-

Čas(t) rokodelstva na sejmu AGRA

Židan, ki nas je obiskal po končani okrogli 
mizi. Na 55. MOS v Celju smo začeli pisati 
novo zgodbo zaradi aktivnega sodelova-
nja, saj smo seznanjali in ozaveščali obi-
skovalce sejma o pomembnosti ohranja-
nja rokodelske dediščine.
O aktualnih razmerah na področju roko-
delstva, predvsem z vidika priložnosti in 
izzivov, ki jih prinaša novi Zakon o ohra-
njanju in razvoju rokodelstva, so na okrogli 
mizi govorili predstavniki Ministrstva za 
gospodarstvo, turizem in šport, Obrtno-
-podjetniške zbornice Slovenije, Kon-
zorcija rokodelskih centrov Slovenije ter 
Zveze društev upokojencev Slovenije. 
V uvodnem nagovoru je spregovoril tudi 
Željko Kljajić, podpredsednik ZDUS, Vera 
Pečnik, predstavnica ZDUS pa je aktivno 
sodelovala na okrogli mizi. V petih dneh se 
je predstavilo 11 DU s svojimi razstavami 
in 8 DU z vodenjem in izvajanjem delavnic.
Državni sekretar mag. Dejan Židan je 
uvodoma dejal, da je obrtni sejem MOS 
odlična priložnost za srečanje rokodel-
cev, strokovnjakov, odločevalcev ter vseh 
drugih podpornikov in ljubiteljev roko-
delstva. »Vesel sem, da so tovrstni dogodki 
vedno lepo sprejeti in obiskani, kajti na ta 
način dajemo tej panogi pomen in obenem 
podporo vsem rokodelkam in rokodelcem, 
ki se trudijo ohranjati rokodelske veščine ter 
prenašati neprecenljivo rokodelsko znanje 
na mlade.« Ob tej priložnosti je še enkrat 
izpostavil velik dosežek ministrstva, to je 
sprejem zakona, ki omogoča podlago za 
ohranjanje in nadaljnji razvoj rokodelstva. 
»Zakon o ohranjanju in razvoju rokodelstva 
je plod večletnih prizadevanj in usklajeva-

nje, in prepričan sem, da bo pripomogel 
k reševanju časti rokodelk in rokodelcev 
ter njihovega dela,« je sklenil državni se-
kretar in dodal, da se bo zakon na podlagi 
sprotnih izkušenj in odzivov v prihodnosti 
še dopolnjeval. Gospodarsko ministrstvo 
z novim zakonom med drugim zagotavlja 
sistemsko financiranje tega področja. Del 
sredstev bo namenjen neposredno roko-
delkam in rokodelcem, da bodo lahko pri 
Obrtno-podjetniški zbornici Slovenije pri-
dobili certifikat za svoje najbolj kakovostne 
rokodelske izdelke brez plačila stroškov 
samega postopka. Finančno podporo 
bo ministrstvo rokodelcem dodeljevalo 
prek javnih razpisov. Novost, ki jo prinaša 
zakon, je tudi brezplačno usposabljanje 
za zainteresirane rokodelce po tako ime-
novani »rokodelskih shemi«, s čimer se bo 
prenašalo rokodelsko znanje in spodbuja-
lo mlade za vključitev na pot rokodelstva. 
Ministrstvo bo neposredno financiralo tudi 
naloge ohranjanja in razvoja rokodelstva 
pri vseh glavnih nosilcih podpornega 
okolja rokodelstva: torej pri zbornici, ro-

kodelskih centrih, konzorcijih rokodelskih 
centrov, Zvezi društev upokojencev 
Slovenije in Slovenskem etnografskem 
muzeju. Nenazadnje pa bo proračunska 
sredstva ministrstvo dodeljevalo z javnimi 
razpisi, ki bodo namenjeni posebej roko-
delstvu. Finančne spodbude bodo na eni 
strani namenjene projektom rokodelcev 
kot fizičnih oseb, na drugi pa projektom 
rokodelcev kot pravnih subjektov.
Na posvetu je bila, kot rečeno, številčna 
zasedba ZDUS. Predsednica Zdenka 
Jan, podpredsednik Željko Kljajić, predse-
dnica KTT Zdenka Bevc Škof, pa nek-
danji predsednik Janez Sušnik, nekdanja 
podpredsednica Vera Pečnik in Irena 
Seničar, operativna vodja za izvedbo 
razstav in delavnic rokodelcev združenih 
pod okriljem ZDUS.
Hvala vsem, ki ste sodelovali na predsta-
vitvenem prostoru ZDUS in vsem tistim, 
ki ste izdelke za razstave ustvarili in hvala 
vsem tistim, ki ste nam omogočili sodelo-
vanje.

Irena Seničar, M.G., foto Željko Kljajić

V prvi vrsti od l. proti d. Vera Pečnik in predsednica ZDUS, Zdenka Jan
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Že na pragu poletja je Posavska 
PZDU organizirala Srečanje ljubitelj-
skih rokodelcev DU Slovenije v Bre-
stanici. Medse so povabili nekdanjo 
podpredsednico ZDUS Vero Pečnik, 
Zdenko Bevc Škof, predsednico ko-
misije za tehnično kulturo pri ZDUS, 
Brigito Piltaver Imperl, podžupanjo 
Mestne občine Krško, Jožeta Žnida-
riča, predsednika PZDU Posavje in 
Vlada Bezjaka, predsednika KS Bre-
stanica. Z obiskom pa je organizatorje 
presenetil Branko Suhadolnik, dolgo-
letni predsednik komisije za tehnično 
kulturo pri ZDUS, ki še vedno dela v 
dobro rokodelcev Slovenije. 
Srečanja se je udeležilo 130 gostov od teh 
92 rokodelcev iz sedemnajstih društev. Pri 
organizaciji in izpeljavi prireditve so sodelo-
vale domače rokodelke in članice Upravne-
ga odbora DU Brestanica ter člani kulturne-
ga, turističnega in gasilskega društva. Ob 
prihodu je udeležence pričakalo pecivo, ki 
so ga pripravile gostiteljice, in topli napitki. 
Za udeležence so že prej pripravili vabila, na 
dan srečanja pa so jih pričakale zloženke 
o zgodovini kraja in rokodelstvu v DU Bre-
stanica. Navzoče je najprej pozdravila Vida 
Mešiček, predsednica DU Brestanica. Med 
programom pa so spregovorili še vsi vablje-
ni gostje in gospa Helena Zupančič, vodja 
vrtca pri OŠ Adama Bohoriča Brestanica. 
Kulturni program je potekal v znamenju 
medgeneracijskega sodelovanja. Zapeli 
so učenci Vrtca OŠ Adam Bohorič, ki pod 
vodstvom Tatjane Kukovičič bogatijo naše 

prireditve, sevniška upokojenka Štefka 
Vidrih je do solz nasmejala vse prisotne 
s svojima hudomušnima pesmicama, s 
skečem pa so program obogatile članice 
KUD Brestanica in moški kvartet z ljudski-
ma pesmicama. Po končanem programu je 
sledilo odprtje razstave, ki so jo pripravile 
članice DU iz Brestanice, Brežic, Kostanje-
vice na Krki, Krškega, Radeč, Senovega, 
Sevnice in Tržišča. Sledilo je še nekaj minut 
za okrepčilo, nato pa so se udeleženci raz-
delili v dve skupini. Prvo skupino sta vodila 
Anton Zakšek in Nina Glas Smodič skozi 
trg, kjer so postali pri prangerju in si ogle-
dali prvo parno pekarno na ozemlju bivše 
države Jugoslavije. Predstavil jo je gospod 
Rudi Kadivnik. Nato jih je vodila pot do Ba-
zilike Lurške Marije. Tam jih je sprejel župnik 
Tomaž Šojč, s katerim so si ogledali cerkev.

Drugo skupino sta vodili Manja Seher in 
Jožica Stropnik. Ogledali so si Grad Raj-
henburg pod strokovnim vodstvom kusto-
sinje. Tisti, ki niso zmogli strme poti, so se 
tja odpeljali s kombijem, ki so ga posodili 
domači gasilci. Po ogledih smo se ob 14. 
uri vsi zbrali v Gasilskem domu Brestanica, 
kjer je bilo pripravljeno kosilo. Pred tem so 
si vsi lahko ogledali stojnico Aleša Kuneja, 
ki je predstavil »Hišo trt, vina in čokolade«, 
ter pri stojnici Nataše Požeg Dular, ki je 
predstavila svoje podjetje »Šepet narave« 
mazila, tinkture, čaje. Pri obeh so udeležen-
ci dobili obilo informacij in nasvetov.
Po končanem kosilu smo nazdravili s Kune-
jevim čokoladnim vinom, po sproščenem 
klepetu pa so udeleženci, vidno zadovoljni 
s potekom dneva, odšli proti domu.
Mihaela Suvajčević, foto Boštjan Colarič

čenost naših rokodelcev v Zakon kot ena-
kopravnih deležnikov. Povedala sem, da 
rokodelstvo v naših društvih ponekod živi 
že več kot 70 let, da nam predstavlja pri-
jetno in koristno preživljanje časa, ki krepi 
zlasti družabne in kognitivne sposobnosti. 
Ker želimo, da se znanje ohranja in prenaša 
naprej, organiziramo delavnice v vrtcih in 
osnovnih šolah, odmevne pa so tudi naše 
medsebojne delavnice v hotelu Delfin v Izoli. 
Posveta so se kot predstavniki ZDUS ude-
ležili še predsednica Zdenka Jan, podpred-
sednik Željko Kljajič, nekdanja podpred-
sednica Vera Pečnik in še 15 rokodelcev 
iz Pomurja in Štajerske. Vodja sektorja za 
domače storitve na MGTŠ Franc Stanonik 
je poudaril prednosti zakona za rokodelstvo 

in rokodelce in povedal, da bo v oktobru v 
Moravčah posvet o dvo letnem izobraževa-
nju za rokodelce. 
Franc Veršič, član kabineta ministrice za 
kmetijstvo, je izpostavil mnenje, da je pra-
vilno, da sodelujemo tudi s kmetijskim mi-
nistrstvom. 
Dr. Tomaž Simetinger, ki je zastopal ZDUS, 
je podal kratek pregled razvoja rokodelstva 
v sosednjih državah ter poudaril, da je ro-
kodelstvo ime za specifična znanja ročnih 
del, ki so praviloma visoko kvalitetna in 
v manjših količinah, kar pa posledično ni 
ekonomsko vzdržno glede na zdajšnjo za-
konodajo. 
Tatjana Čop, predsednica Rokodelske-
ga centra Moravče, je povedala, da kljub 

veselju, da zakon imamo, ostaja še veliko 
odprtih vprašanj: status upokojenih roko-
delcev, certifikati, ureditev prodaje brez 
davka so le glavne ovire od mnogih. 
Ljubica Zgonec Zorko, vodja Konzorcija ro-
kodelskih centrov Slovenije, je povedala, da 
je raznolikost posameznih centrov pokaza-
la problematiko na terenu: model delovanja 
približati modelu delovanja na kmetiji, ni pa 
pozabila dodati še, kdo bo delil znanje in 
komu!? 
V rokodelskih delavnicah, ki jih je orga-
niziralo MGTŠ, so sodelovali: s področja 
pletarstva Pomelaj, zadruga za razvoj po-
deželja, Lendava, z lončarstvom pa Zavod 
Marianum Veržej, Rokodelski center DUO.

Zdenka Bevc Škof, foto Ž. Kljajić

Srečanje ljubiteljskih 
rokodelcev v Brestanici

Pred razstavljenimi izdelki
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V ZDUS se zavedamo, da digitalizaci-
ja postaja del vsakdanjika, zato smo 
dejavni na področju izboljšanja di-
gitalne pismenosti (z drugo besedo 
uporaba modernih naprav za praktič-
ne namene) in vključenosti starejših 
tj. upokojencev. 
Preko Pokrajinskih zvez društev upo-
kojencev (PZDU) smo povezali Društva 
upokojencev (DU) z izvajalci različnih 
brezplačnih aktivnosti. Na primer, naša 
društva in člani so se lahko udeležili 
brezplačnih usposabljanj za uporabo pa-
metnih telefonov, ki jih izvajata Ljudska 
univerza Velenje in Simbioza z mobilnimi 
enotami po celi Sloveniji v okviru projekta 
Mobilni heroji. Prijave še potekajo, za več 
informacij pa se obrnite na svojo PZDU 
ali na ZDUS, z brezplačnimi računalniki 
in usposabljanjem za njihovo uporabo 
ter vzdrževanje, ki jih je izvajalo društvo 
Duh časa, v okviru projekta Na prostem 
pa smo pomagali kar nekaj društvom. 
Zbiramo podatke o stanju računalniške 
opreme po PZDU in DU ter o članih, ki 
imajo digitalna znanja in interes. Cilj zbira-
nja podatkov je ustanovitev lastne ekipe 
izobraževalcev, ki so člani DU po vsej 
Sloveniji. Iščemo interesente, ki jih bomo 
usposobili in skrbeli, da bodo njihova 
znanja in veščine poučevanja starejših 
redno posodobljene. Sodelujemo z Mi-
nistrstvom za digitalno preobrazbo in 
Mrežo Nevladnih organizacij za vključu-
jočo informacijsko družbo, da bodo sta-
rejši (ki to želijo) digitalno suvereni – to je 
da bodo imeli opremo, ki jo potrebujejo 
in jo bodo uporabljali za njim pomembne 
stvari, kot npr. naročanje pri zdravniku, 
klepet s prijatelji in sorodniki itd.
Mednarodne raziskave o Digitalnih 
neenakostih v postpandemičnem 
času podpirajo izkušnje naših članov - v 
Sloveniji digitalne neenakosti obstajajo in 
so srednje močne:
• starejši so v Sloveniji bolj izpostavljeni 

neenakostim kot mlajši,
• odpravljanje teh neenakosti mora biti 

izvedeno po meri ljudi (ne »ena-rešitev-
-za-vse«),

• starejši so manj digitalno pismeni od 
mlajših,

• iz raziskav ne smemo izpustiti starejših 
od 75 let,

• statistični kazalniki, ki se uporabljajo za 
merjenje digitalne pismenosti so nepri-
merni,

ZDUS-ov digitalni kotiček

• starejšim je treba zagotoviti tehnično 
podporo - po principu info točk,

• starejši (60+) znajo bolje oceniti realno 
situacijo kot mlajši od 30 let,

• poznavanje različnih družabnih omrežij je 
pomembno za prepoznavanje situacije, 
npr. ljudje, ki so med pandemijo uporab-
ljali samo twitter, so imeli enostranske 
informacije in niso razumeli dogajanja in 
posledic korone.

To je le nekaj rezultatov predstavljenih na 
Mednarodnem simpoziju, ki ga je organi-
ziral Center za družboslovno informatiko, 

Fakultete za družbene vede v Ljubljani. 
Rezultati so pomembni za nas in naše 
člane, ker so podlaga za ukrepe vlade.
S predsedniki PZDU in/ali njihovimi pred-
stavniki imamo redna mesečna sre-
čanja o izzivih digitalizacije starejših in 
kako jih reševati. Če imate problem ali 
predlog, ste srčno vabljeni, da vaše (di-
gitalne) želje posredujete vašemu DU, 
PZDU ali se obrnete direktno na ZDUS 
(mateja.strasek@zdus-zveza.si).

Mateja Strašek ZDUS,  
foto FreeImages

Aktivni projekti za digitalizacijo starejših:
V okviru projekta Digitalno vključeni smo izvedli vseh 34, za letos, predvidenih 
izobraževanj za uporabo nove platforme Digitalno vključeni. Izvajamo spletne med-
generacijske dogodke o različnih aktualnih temah, kot npr. varnost na spletu, razne 
aplikacije na pametnem telefonu, e-Osebna izkaznica, digitalno potrdilo na e-Upravi. 
Do konca leta bomo izvedli še 20 spletnih medgeneracijskih dogodkov. Vabljeni, da 
nam sporočite kakšnih tem si želite na platformi, ki je namenjena vam.
V okviru projekta z dolgim imenom: Močnejši skupaj - STRONG2GETHER - Nad-
gradnja odpornosti in prilagodljivosti starejših v postkovidnem obdobju z 
digitalnim programom vseživljenjskega učenja, ki spodbuja državljansko 
angažiranost vseh starosti, pripravljamo gradiva v angleškem jeziku (in prevode 
v 6 evropskih jezikov), namenjeni pa so starejšim (upokojencem) in izobraževalcem 
starejših. Gradiva vključujejo teme, kot so: motivacija za digitalna znanja, digitaliza-
cija in duševno znanje, spletna plačila, komunikacija in online sodelovanje itd. Nekaj 
smo že naredili na področju digitalizacije, z vašimi predlogi pa lahko še veliko več, 
zato ste srčno vabljeni, da se nam oglasite.

mailto:mateja.strasek@zdus-zveza.si
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CELJSKA

20. tradicionalno 
srečanje invalidov
V Šempetru v Savinjski dolini je 2. septembra potekalo 
tradicionalno srečanje nepokretnih, težjih invalidov in sta-
rejših od 90 let, članov Medobčinskega društva invalidov 
Žalec. Navzoče je s svojo prisotnostjo razveselila tudi do-
mačinka, predsednica ZDUS, Zdenka Jan.

izbor dodatnih dejavnosti. Manjša skupina je odšla na pohod po 
Konjiški gori, druga je obiskala gasilski muzej, nekateri so se po-
merili v balinanju, tretji spet v kegljanju s kroglo na vrvici …
Izkazala sta se mojstra žara in muzikanta Janko in Primož, pred-
vsem pa člani društva z dobro voljo, s pesmijo in plesom. Vse 
skupaj je okronalo še čudovito vreme, zato ni presenetljivo, da 
je večina od osmih desetin udeležencev predlagala, da bo tudi 
prihodnje leto piknik spet kar doma. Svoj delček k zadovoljstvu 
vseh so poleg organizatorjev prispevali tudi mladi iz Mladinskega 
centra Dravinjske doline, ki so pomagali tako pri pripravi kot pri 
izvedbi srečanja. Medgeneracijsko sodelovanje v živo!

Besedilo in foto, M.B.P.

DOLENJSKA IN 
BELA KRAJINA

Srečanje prostovoljcev 
Dolenjske in Bele krajine
Tokratno srečanje smo pripravile koordinatorke v društvih 
Dolenjske Toplice, Dvor in Straža. Na podlagi praks prete-
klih srečanj smo pripravile za štiri skupine vodene oglede 
gradu Žužemberk, muzej železarstva na Dvoru, muzej 
Kočevarjev v Občicah, učno pot Glinokopi in športni park 
Breza v Straži. 
Vodniki so predstavili tudi same kraje. Udeležence sta pozdravila 
župana občine Žužemberk in Straže. Na vsaki destinaciji je bila po 
ena skupina, vsi pa smo se zbrali na skupnem srečanju v Straži. 
Srečanja sta se udeležila tudi Stanko Kranvogel, podpredse-
dnik ZDUS, Rožca Šonc, operativna vodja programa Starejši za 
starejše in Dušan Krštinc, župan občine Straža. 
Srečanja se je udeležilo 200 prostovoljcev iz 19. društev, ki delu-
jejo v programu. Žal, gostinskega lokala za tako veliko skupino ne 
premore noben bližnji kraj, zato smo našle rešitev pri Turističnem 
društvu Straža. Vključili so nas v program 37. Straške jeseni 2023, 
ki je bila v teh dneh osrednja turistična prireditev v občini in tako 
smo dobili prostor pod prireditvenim šotorom. 
Srečanje je mala nagrada za celoletno skrb za starejše občane, 
da jim je bivanje doma lažje, predvsem tistim, ki živijo sami. Za 
ilustracijo navajam nekaj ključnih podatkov za letošnje obdobje, ki 
sami po sebi povedo veliko o programu. Podatki so za Dolenjsko 
in Belo krajino, za 19 društev, ki delujejo v programu, in sicer:
• v program je vključenih 15.354 občanov,

Srečanja so se udeležili tudi Dragica Mirnik, v imenu Društva de-
lovnih invalidov Celje, podžupanja občine Vransko Kristina Reber-
šek in podžupanja Občine Žalec, Tanja Basle. V vlogi spremlje-
valca invalidoma je bil na srečanju predsednik odbora in planinec 
pri Planinski zvezi Slovenije, Jurček Nowakk, predsednik KPŠRD 
Karel Jeraj iz Ljubljane, ki združuje slepe in slabovidne, Miha 
Jakopin in njegova žena Simona, ki sta bolj znana kot Duo Simi, 
ki je z glasbo popestril druženje. Miha in Simona sta slepa! Oba 
sta letos osvojila Triglav in sta lahko odličen zgled vsem tistim, 
ki si morda še ne upajo stopiti na pota, ki si jih potihoma želijo. 
V imenu vseh članov se je zahvalila izjemnemu komentatorju in 
fotografu Spodnje Savinjske doline Darku Naraglavu, ki letos obe-
ležuje 50 let svojega delovanja in neumorno, zavzeto in z veliko 
empatije širi glas o invalidih tudi v sredstvih javnega obveščanja. 
Na koncu uvodnega dela je član društva Leopold prebral svoji 
avtorski pesmi, ki ju odlikuje fantastično rimanje.
Vsi udeleženci tradicionalnega srečanja so si pomahali v slovo 
in se dogovorili, da se udeležijo izleta za težje invalide, ki ga bo 
Medobčinsko društvo invalidov Žalec organiziralo v soboto, 23. 
septembra, na Debeli rtič, kjer bo zaključna prireditev na dan slo-
venskega športa, na mednarodni dan znakovnega jezika ter ob 
130 letnici PZS.

Besedilo in foto, Nataša Privošnik

Piknik konjiških upokojencev
Letošnji tradicionalni poletni piknik so v Društvu upoko-
jencev Slovenske Konjice prvič pripravili kar na domačem 
dvorišču (in v Patriotu). Odličen obisk in čudovita zabava 
sta potrdila, da je bila to prava odločitev.
Omogočila je, da so lahko prišli na piknik tudi tisti člani, ki bi se 
kam dlje težko odpravili, predvsem pa so imeli na voljo pester 

Avtorica prispevka in prerdsednica ZDUS, Zdenka Jan
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• zajeto je 76 % ciljnih skupin,
• imamo 254 aktivnih prostovoljcev,
• opravili so 4.242 obiskov,
• na novo so vključili 276 občanov starejših nad 69 let,
• obiskali so 3.312 občanov,
• pomoč je bila nudena 447 osebam,
• pomoč v okviru DU nudena 986 osebam,
• prostovoljci so se odzvali tudi ob nedavnih ujmah in sodelovali s 

civilno zaščito, RK, gasilci.
V programu je nastopil Mešani pevski zbor društva upokojencev 
Straža in Veteranska godba Straža. Svoj del so prispevali člani PGD 
Vavta vas, ki so poskrbeli za kosilo. Vsi sami prostovoljci, tudi vodje 
ogledov, tako da je bilo to srečanje prostovoljcev z veliko začetnico. 
Udeleženci so bili z vsebino zelo zadovoljni, zato vsem, ki so k temu 
zadovoljstvu prispevali svoje delo in čas res iskrena hvala.

Besedilo in foto, Rozina Kum

Izlet na Višarije in v Trbiž
V ponedeljek, 11. septembra, smo se upokojeni člani SVIZ 
Novo mesto prvič srečali po poletnih počitnicah. Tokrat 
nas je pot vodila do tromeje med Slovenijo, Avstrijo in 
Italijo do romarskega središča Višarje, v Trbiž, do Belope-
ških jezer, Zelencev in Kranjske Gore. 
Najprej smo se s kabinsko žičnico »povzpeli« na sv. Višarje, romarski 
kraj Slovanov, Germanov in Romanov, kjer smo si ogledali cerkev, ki 
je posvečena višarski kraljici, se sprehodili po čudoviti vasici s trgo-
vinicami s spominki in prelepimi pogledi v dolino. V okolici Višarij je 
veliko smučarskih prog, ki nudijo idilično smuko. Po vrnitvi v dolino 
nas je avtobus odpeljal do bližnjega Trbiža, kjer smo obiskali zname-
nito tržnico, znano po usnjenih izdelkih. Pot smo nadaljevali do Belo-
peških jezer. Imenujemo jih tudi Mangartska jezera; in sicer Zgornje in 
Spodnje Belopeško jezero. S svojo modrozeleno barvo in pogledom 

na veličastni Mangart nikoli ne razočarajo. Sprehodili smo se okoli 
jezer in si vzeli nekaj časa za kavico in pijačo. Na poti proti domu smo 
se ustavili seveda v naravnem rezervatu Zelenci, gorskem mokrišču 
okoli jezera s turkizno vodo, ki ga napaja izvir, s sprehajališči, redkimi 
rastlinami in močvirskimi pticami. Nahajajo se tik za vasjo Podkoren. 
Pozimi ne zamrznejo, saj znaša njihova stalna temperatura 6 stopinj. 
Po posebni leseni brvi smo se sprehodili do jezera in po močvirski 
okolici. Na poti domov pa smo se za krajši čas ustavili še v prelepi 
Kranjski Gori ob jezeru Jasna. Ker je bilo to naše prvo srečanje v tem 
šolskem letu, smo seveda že med vožnjo v Italijo naredili tudi plan 
izletov in srečanj po mesecih za to šolsko leto. Polni novih spoznanj 
in prijetnih doživetij smo se zvečer vrnili v Novo mesto.

Besedilo in foto, Marija Andrejčič

GORENJSKA

Gorenjska PZDU 30-letnico 
proslavila v Termah Snovik
Na jubilejnem 30. srečanju upokojencev Gorenjske, ki je 
bilo 20. septembra v Termah Snovik, pripravila pa ga je Po-
krajinska zveza društev upokojencev Gorenjske v soorga-
nizaciji z DU Kamnik, se je zbralo približno tisoč udeležen-
cev. Krasen sončen dan je številne po uradnem delu pro-
grama zvabil na sprehod po neokrnjeni naravi Tuhinjske 
doline, obdane s Kamniško-Savinjskimi Alpami, nekatere 
pa v bazene tamkajšnjih term.

Srečanje upokojencev Gorenjske v Snoviku 2023
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Predsednik Pokrajinske zveze društev upokojencev Gorenjske 
Robert Plavčak se je v svojem nagovoru najprej spomnil sreča-
nja, ki je bilo 4. septembra 2003 na Soriški planini, ko je bila Zveza 
uradno ustanovljena, čeprav je delovala že 10 let pred tem. Danes 
združuje 48 društev, ki delujejo v 25 občinah Zgornje in osrednje 
Gorenjske ter delu ljubljanske pokrajine, skupaj pa imajo kar 25 
tisoč članov. 
V nadaljevanju je spregovoril še o trenutnih razmerah, tudi o nedav-
nih vremenskih ujmah, na katere so se številni upokojenci odzvali 
hitro in srčno, solidarno in s prostovoljnim delovanjem v svojih dru-
štvih, z delom v Rdečem križu, Karitasu, v gasilskih vrstah, pa tudi 
kot sosed sosedu so priskočili na pomoč. Tudi gmotnega stanja 
upokojencev, ki se slabša, ni obšel. »Pričakujemo«, je dejal, »da 
bodo naši upravičeni pozivi, tako za redno kot izredno usklajevanje 
pokojnin, ob spoštovanju veljavne zakonodaje tudi izvedeni.« Pred-
sednici ZDUS Zdenki Jan je podal apel vseh gorenjskih upokojen-
cev po takojšnjem urejanju te problematike.
Pred sklenitvijo nagovora se je Plavčak še zahvalil vsem, ki so 
pomagali organizirati dogodek, in tistim, ki so ga tudi finančno 
podprli, med katerimi je izpostavil občine Bled, Kranj, Kranjska 
Gora, Žirovnica in Gorje, še posebej pa občino Kamnik, ki je prev-
zela pokroviteljstvo ter DU Kamnik in Terme Snovik, ki so skupaj s 
PZDU Gorenjske organizirala dogodek.
Udeležence srečanja so v nadaljevanju pozdravili še podžupanja 
Občine Kamnik Romana Učakar, direktor hotela Delfin Izola 
Miloš Milivojević in predsednica Zveze društev upokojencev 
Slovenije Zdenka Jan, ki je ob tej priložnosti Plavčaku izročila 
tudi plaketo za uspešno 30-letno delovanje Pokrajinske zveze 
društev upokojencev Gorenjske. Vsem društvom upokojencev in 
njihovim članom pa je tudi čestitala za vse aktivnosti, ki jih ni malo, 
najpomembnejše pa so tiste s humanitarno noto, ki nas delajo 
velike in spoštovane in smo lep zgled mladim. Z velikim veseljem 
se je še pohvalila, da se jim je, čeprav je šele kratek čas na tej 
funkciji, uspelo z Ministrstvom za solidarno prihodnost dogovoriti, 
da je le-to ponovno objavilo razpis za e-oskrbo in spet bodo pro-
stovoljci tisti, ki bodo posameznikom, ki jo potrebujejo, da bodo 
izpolnili vse formularje in da se bo e-oskrba nadaljevala.
Uradni del srečanja, ki se je kasneje nadaljeval z veselim dru-
ženjem in plesom ob zvokih ansambla Dolomiti, so s kulturnim 
programom obogatili Mešani pevski zbor Društva upokojencev 
Kamnik pod vodstvom Karle Urh, Folklorna skupina DU Kamnik 
in plesna skupina Selške dame, ki deluje pod okriljem Društva 
upokojencev Selške doline.
Plavčak je svoj nagovor sklenil z besedami: »Ne ozirajmo se nazaj, 
saj nič ne moremo spremeniti. Ne načrtujmo preveč vnaprej, saj 
se velikokrat ne izide. Zatorej uživajmo v tem trenutku. Sedaj. 
Samo to šteje!« In so uživali, še dolgo v popoldne.

Slavica Bučan, foto Ferdo Kikelj

DU Britof – Predoslje po 
70 letih novim nalogam naproti
Društvo upokojencev Britof-Predoslje je letos spomladi 
s slavnostnim občnim zborom in priložnostnim kulturnim 
programom ter pogostitvijo počastilo 70-letnico delova-
nja. Ustanovljeno je bilo 22. marca 1953. Podatkov o tem, 
koliko je bilo na začetku članov, nimajo, se pa za obstoj 
društva ne bojijo, saj so zadnje leto z novim vodstvom v 
svoje vrste sprejeli veliko novih članov, nekaj tudi iz drugih 
krajev in občin, ker se glas o njihovem kakovostnem delu, 
kot pravijo, širi tudi navzven.

Da v Predosljah obstaja Društvo upokojencev, je v biltenu, ki je 
izšel ob jubileju, zapisal nekdanji predsednik Miro Zelnik, sem 
spoznal že kot osnovnošolec, ko sem na sejo Upravnega odbora 
spremljal očeta. To je bilo v času prvega predsednika društva 
Jožeta Dobruna. Za njim se je na tem položaju zvrstilo še sedem 
predsednic oz. predsednikov. Najdlje je društvu predsedovala 
Marija Oblak, od lani pa ga vodi Anton Borovnica. V društvu 
deluje več sekcij in komisij, vse so aktivne in prizadevne, pravi 
predsednik, ki je še posebej pohvali vodje sekcij, ki s svojim priza-
devnim delom pripomorejo k dobri udeležbi in prijetnemu vzdušju. 
Najbolj priljubljeni med člani so izleti in pohodi, ki jih organizirajo 
enkrat mesečno. Torej vsak mesec en izlet in en pohod. Avtobusi 
so vedno polni. Svoje dejavnosti seveda prilagajajo letnemu času. 
Pozimi organizirajo telovadbo, ki jo vodi usposobljena fiziotera-
pevtka, na novo so uvedli pikado, priljubljen je tudi prstomet. V 
zimskem času so aktivni še šahisti ter igralci namiznega tenisa. 
V zadnjih letih enkrat tedensko pod strokovnim vodstvom poteka 
telovadba »gibljiva starost«, vsako jutro pa telovadba 1000 gibov 
v okviru Šole zdravja. Tudi balinanje in nordijska hoja imata kar 
nekaj privržencev. Kolesarjenje, nad katerim je v zadnjih letih nav-
dušenje malce popustilo, v hladnem delu leta zamenjajo s pohodi, 
ki pa so dobro obiskani. Mimogrede, kolesarji imajo celo svojo 
himno, ki jo, še posebej ob raznih praznovanjih, z veseljem za-
pojejo. V društvu ne skrbjo le za izlete in za zdravje svojih članov 
z različnimi športnimi in drugimi fizičnimi dejavnostmi, ampak so 
prizadevni tudi na kulturnem in rokodelskem področju. Sekcija 
za kulturo vedno pripravi zanimiv program na rednem letnem 
zboru članov pa tudi ob raznih drugih slovesnostih ter za člane 
društva organizira ogled različnih gledaliških predstav, koncertov 
in podobno. Ena najstarejših sekcij v društvu je sekcija za ročna 
dela. Članice pokažejo svoje izdelke na razstavah Pokrajinske 
zveze društev upokojencev Gorenjske, občasno pa pripravijo tudi 
samostojno razstavo. Njihovi izdelki so vedno deležni posebne 
pozornosti, kar še posebej velja za ročno vezene avbe, ki so, žal, 
vse večja redkost, oz. je vse manj tistih, ki to spretnost obvladajo.
Še eno področje je treba omeniti. To je humanitarna dejavnost, 
v okviru katere posebno pozornost namenjajo bolnim članom in 
starejšim od 80 let. Spomnijo se jih s čestitkami za rojstni dan, jih 
enkrat letno peljejo na izlet, za tiste z okroglo obletnico organizira-
jo kosilo v enem od bližnjih gostišč, v čarobnem decembru pa jih 
z darilom in voščilom obiščejo na domu ali v Domu upokojencev. 
Tako jim dajo vedeti, da niso sami in pozabljeni. 
Društvo zelo dobro sodeluje z lokalnim okoljem – z Mestno občino 
Kranj, še bolj pa s krajevnima skupnostma Britof in Predoslje, s 

Utrinek s svečane akademije
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tamkajšnjimi gasilci in z Osnovno šolo Predoslje. Anton Borovni-
ca, ki je vodenje Društva upokojencev Britof – Predoslje prevzel 
pred nekaj več kot letom dni, pravi, da načina delovanja društva 
ne namerava veliko spreminjati. »Zakaj bi spreminjali, kar je dobro. 
Če bo kje treba, bom pa seveda posredoval,« pravi. Ampak očitno 
je, da je z njegovim vodenjem zavel bolj svež veter v društvu, saj 
so že v prvem letu pridobili več kot 80 novih članov – v glavnem 
mlajših upokojencev, kar je naravnost navdušujoče. 
Pa naj prispevek o DU Britof – Predoslje končam s sklepno mislijo, 
zapisano v zborniku, ki je izšel ob 70-letnici društva: »70 let ni 
malo in vsakemu ne uspe toliko časa obstati na podiju. Da nam 
je uspelo in na to smo zelo ponosni, se moramo zahvaliti vsemu 
dosedanjemu in sedanjemu vodstvenemu kadru, vsem članicam 
in članom, saj brez njih, tega se še kako zavedamo, društva ne 
bi bilo, in dobri medsebojni komunikaciji, spoštovanju in spreje-
manju drug drugega. Spoštovane članice in člani, ponosno in 
pogubno, kljub kakšnemu zdrsu, pojdimo novim nalogam, življe-
nju in ljubezni naproti!«

Slavica Bučan, foto Matjaž Bogataj

Upokojenci v novih prostorih 
V poletnih dneh se je Društvo upokojencev Škofja Loka 
preselilo v nove prostore v poveljstvo nekdanje vojašnice, 
le lučaj oddaljene od dosedanjih. 
Društvo upokojencev Škofja Loka je dočakalo selitev v nove, večje 
prostore. Pritličje poveljstva nekdanje vojašnice si deli še z dvema 
društvoma, Medobčinskim društvom invalidov in Društvom U3, 
univerzo za tretje življenjsko obdobje. Občina Škofja Loka, ki je 
sicer lastnica objekta, je poskrbela za pravo medgeneracijsko po-
vezovanje. Poleg omenjenih treh društev namreč v teh prostorih 
domujejo tudi skejterji, ki so bili v njih že pred obnovo nadstropja, 
njihova dvorana je le premeščena. Od začetka šolskega leta pa v 
teh prostorih začasno gostuje tudi Osnovna šola Jela Janežiča s 
tremi učilnicami, kajti gradnja šole se je zaradi stečaja gradbene-
ga podjetja zamaknila.
Vhod v stavbo je z zahodne strani (nasproti invalidskega podje-
tja Želva), poleg stopnic v stavbo vodi tudi klančina za dostop 
gibalno oviranih. Dolg hodnik nas mimo dvorane za skejtanje 
na levi in prostorov društva invalidov na desni vodijo do pisarn, 
učilnic, dvorane, namenjenih starejšim. Velika pridobitev je 75 m² 
velika večnamenska dvorana, ki se nadaljuje v novo knjižnico. Na 
nasprotni strani hodnika bo prostor nove Srečevalnice, namenje-
ne druženju starejših, dve od Srečavalnic že delujeta v naseljih 
Trata in Podlubnik. Sledijo prostori, namenjeni tajništvu in predse-
dniku društva upokojencev, zagotovljen je tudi skladiščni prostor, 
na levi sta še manjši pisarni, v katerih bo tudi mini kuhinja. Društvo 
upokojencev je tako dobilo približno 230 m² novih prostorov. Na 
koncu hodnika so prostori, namenjeni društvu U3 (dve učilnici, 
majhen predprostor z dostopom do računalnika, prostor za tajni-
štvo in večjo pisarno za sestanke), veliki približno 100 m².
Dolg večnamenski hodnik bo postal razstavni prostor. Že v starih 
prostorih je imelo društvo na (precej manjšem) hodniku razstavišče, 
pobudo zanj je dala članica društva Zlata Ramovš. Po letos pokojni 
pobudnici so galerijo poimenovali Zlatin hodnik. Nova galerija 
ponuja veliko priložnosti za prikaz raznovrstnih dejavnosti društva. 
Tako kot večina dejavnosti v Društvu upokojencev Škofja Loka, je 
tudi selitev potekala s sodelovanjem prostovoljk in prostovoljcev, ki 
se jim je predsednik Miha Ješe v jesenski številki glasila MI o sebi 
še posebej zahvalil za trud pri urejanju novih, velikih in zelo funkci-
onalnih prostorov. Dejstvo, da si jih bodo nekaj časa delili z učenci 
osnovne šole, pa je pospremil z besedami: „Tako sodelovanje bo 

obogatilo delovanje našega društva in šolarjev, ki potrebujejo našo 
posebno pozornost. Udejanjena bo tudi osnovna zamisel uredi-
tve medgeneracijskega centra v nekdanji vojašnici, ki bo ob vrtcu, 
Ljudski univerzi, Zavodu O in drugih zares postal središče dogaja-
nja uradnih in prostovoljskih organizacij v našem mestu.«

Besedilo in foto, Danica Zavrl Žlebir

JUŽNA 
PRIMORSKA

Športno, kulturno-humanitarno 
in izobraževalno srečanje
Na podlagi letnega plana so članice DU Piran v zadnjem 
tednu avgusta organizirali športno, kulturno in humanitar-
no srečanje v prostorih PGD Sečovlje v Sečovljah. Kljub 
zelo vročemu vremenu se je srečanja udeležilo 100 članov 
društva. 
Že takoj so marljivi člani pod vodstvom Marina pričeli s postavitvijo 
prireditvenega prostora, ženski del ekipe z vodjo Barbaro in Vojko 
pa je organizirala urejanje prostorov, čiščenje in pripravo slaščic, 
kave in dobrot, ki so jih prinesle in spekle pridne roke članic in 
članov društva. Zelo hitro se nam je pridružila gusarka Irena Do-
linšek, ki je prisotne zabavala in organizirala poslikave ter tombolo. 
V zahvalo za njeno dolgoletno pomoč DU Piran ji je predsednik 
izročil skromno zahvalo društva. Najbolj zagreti so se pomeri-

Prostovoljci in prostovoljke Društva upokojencev Škofja Loka 
so se izkazali tudi pri selitvi knjig v novo Marinkino knjižnico.
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li v balinanju; zmagal je Ante Kopič, pred Zlatanom Ravbarjem in 
Giacondo Domio. Drugi so metali »hudičeve podobice« v globoki 
senci lip in pod nadstreškom stavbe PGD. Za prijetno vzdušje pa 
je z glasbo skrbel Leon Bučar, za peko na žaru pa ekipa Darka 
Marsiča. Srečanja so se udeležile tudi medicinske sestre Centra za 
krepitev zdravja /osem/ z vodjo Tadejo Bizjak in Patronažne službe 
ZD Piran /tri/ ter prisotne seznanile z njihovim delom in jih povabile, 
da jih obiščejo oz. pokličejo v primeru potrebe. Samo srečanje je 
imelo tudi humanitarno noto z zbiranjem prostovoljnih prispevkov za 
prizadete sodržavljane, ki so jih prizadele poplave. Odziv prisotnih je 
bil velik, saj smo zbrali nad 700 €, ki jih bomo nakazali humanitar-
nim organizacijam za poplavljene. Podobno humanitarno zbiranje 
s strani članov DU ni bilo prvič. V zadnjih 4 letih so člani DU Piran 
donirali pomoči potrebnim blizu 5.000 € (pomoč oboleli deklici Anji 
za rakom, obolelemu malemu Krisu, pomoč pogorelemu v požaru v 
Piranu, prostovoljnim gasilcem in drugim). Vsi navzoči so se v času 
srečanja zadrževali v senci lip, nekatere aktivnosti, predvsem pohod 
in telovadba, pa so zaradi vročine odpadle.
Predsednik DU se je zahvalil vsem sodelujočim, še posebej članom 
za humanitarni prispevek, Ireni Dolinšek za animacijo, Centru za kre-
pitev zdravja in Patronažni službi ZD Piran za nasvete glede skrbi za 
lastno zdravje, Leonu za enkratno glasbo, PGD Sečovlje za nudenje 
prostorov in drugih pripomočkov ter vsem upokojencem, ki so se 
trudili za enkratno izpeljavo srečanja. Hvala vam. Z vami bi lahko 
gore premikali, kljub letom.

Zdravko Taškar, foto Z.T in Mirko L.

Znova smo peli v Dobrni
V nedeljo, 3. septembra, se je 41 članov in članic DU Piran 
odpravilo na petdnevni rekreativni oddih v Dobrno. Že četrto 
leto zapored se jim je pridružila 18 članska zasedba pevk in 
pevcev MePZ Bonaca, ki je v hotelu pridno vadila pod tak-
tirko vodje Barbare Murata, kar dvakrat dnevno. V sredo, 6. 
septembra, je zbor praznoval četrti rojstni dan.

prostorih društva. Predavanje "Ali znam poskrbeti zase" je vodila 
diplomirana psihologinja Sabina iz Centra za krepitev zdravja ZD 
Piran. Vsi prisotni smo z zanimanjem prisluhnili zanimivemu preda-
vanju in se vključevali v razprave. Hvala Sabini za enkratno predava-
nje in seveda vsem udeležencem.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

KOROŠKA

Pri Koroških rojakih v Pliberku
V soboto, 2. septembra, je v organizaciji Slovenskega 
društva upokojencev iz Pliberka, na Pliberškem sejmu 
oziroma Jormak, kot ga naslavljajo čez mejo, potekalo 
29. srečanje upokojencev. 

Dan kasneje so ob 20. uri pripravili v kavarni hotela Vita slavnostni 
koncert z Veselimi Vižarji iz Dobrne in kantavtorjem Borisom Murato. 
Koncert si je ogledalo lepo število obiskovalcev, tako da je bil prostor 
kavarne napolnjen do zadnjega kotička. Vsi nastopajoči so pokazali 
izjemno petje in s strani navzočih poželi velik aplavz.
Hvala vsem nastopajočim, osebju hotela in kavarne Vita, gostom 
Veselim Vižarjem in obiskovalcem. Nasvidenje leta 2024.

Predavanje »ali znam 
poskrbeti zase« je uspelo
Kar 14 članov in članic DU Piran se nas je v četrtek, 13. sep-
tembra, od 10.30 do 12.30 udeležilo zanimivega predavanja v 

Sejma se je udeležilo preko 500 članov iz Slovenije in Avstrije. Vse 
prisotne je pozdravil župan Pliberka Štefan Visotschnik, ki je or-
ganizator celotnega sejma že 32. leto zapored. Kulturini program 
in vso organizacijo je vodil Joško Hudl, predsednik SKD Pliberk. 
V kulturnem programu so nastopili pevski zbori in plesne skupine 
iz slovenskih društev upokojencev. Za dobro počutje in ples pa je 
poskrbel ansambel Trio Alpe. V imenu ZDUS se je srečanja udeležil 
Slovenski »sosed«, podpredsednik ZDUS Željko Kljajić, ki se je go-
stitelju zahvalil za povabilo, nato pa vse navzoče tudi pozdravil ter jim 
dal obljubo, da bo prihodnje, 30. srečanje organizirano s skupnimi 
močmi. Predsednico Zdenko Jan pa je opravičil, saj se je udeležila v 
domačem Šempetru v Savinjski dolini srečanja invalidov. Poročilo o 
tem dogodku pa je objavljeno na naši strani, tik pod to informacijo.

Besedilo in foto, Željko Kljajić 

LJUBLJANA 
Z OKOLICO

70 let DU Škofljica
Okrog leta 1950 se je nekaj zagnanih upokojencev iz Škoflji-
ce, ki niso hoteli zaostajati za drugimi kraji, odločilo, da se 
priključijo DU Šmarje–Sap. Po dveh letih so se odcepili in 
1. 1. 1953 ustanovili društvo upokojencev Škofljica. Še več 
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o ustanovitvi in zgodovini je opisano v Kroniki, ki je bila 
izdana ob 50. in 60. letnici društva. Letos, ob 70. letnici, šteje 
društvo 495 članov. Zaznavamo trend upadanja članstva, 
kar beležijo skoraj vsa društva po državi. Zakaj se mlajši 
upokojenci ne vključujejo v društva? Vzrokov je veliko.
Da v društvu ne najdejo nekaj zase, skoraj ni mogoče, saj ponujamo 
precej aktivnosti. Smo eno aktivnejših društev v občini. Vsak dan v 
tednu se je možno udeležiti kakšne aktivnosti. Ob ponedeljkih so 
meritve življenjskih funkcij in likovnega ustvarjanja pod strokovnim 
mentorstvom. Ob torkih je organiziran tečaj angleščine, strelci imajo 
vadbo na strelišču. Sreda je rezervirana za petje in vsako drugo 
sredo je glasno branje za starejše. Ob četrtkih in petkih so vse druge 
aktivnosti, npr. sodelovanje z vrtci, šolo in organizacijske obvezno-
sti za nestalne aktivnosti. Ves teden opravljamo vožnje s Prostofer-
jem, ko naši člani prevažajo tiste občane, ki ne vozijo več, ali nimajo 
svojcev, ki bi poskrbeli zanje. Tedensko tako opravimo od 6 do 9 
voženj. Aktivni smo v programu Starejši za starejše z 18 prosto-
voljci, ki skozi vse leto obiskujejo starejše, bolne, onemogle, ki bivajo 
doma. Tako opravimo od 500 do 550 obiskov na domu. Trenutno 
je vključenih v ta program 1173 občanov, starejših od 69 let. Sode-
lujemo z vrtci, šolo, domovi za starejše, pri občinskih dogodkih, se 
povezujemo z drugi društvi v občini in izven nje, zato smo praznova-
nje 70. letnice obarvali medgeneracijsko. Sodelujemo povsod, kjer 
lahko kaj pripomoremo za boljše in lepše življenje v kraju. Tako smo 
se vključili kot partnerji pri snovanju krajevne tržnice! Organiziramo 
tudi zanimiva predavanja in delavnice, ko povabimo strokovnjake iz 
različnih področij. Letos je bilo predavanje o samooskrbi, predavali 
pa sta Sanja Lončar in Suzana Kranjec in bilo je dobro obiskano. 
Imeli smo tudi delavnico bukvica, kjer smo se naučili izdelati knjigo 
na starodavern način. Razvili smo nov prepoznaven znak društva, 
številčno smo okrepili zbor ljudskih pevcev, opremili prostovoljke, 
rekreativce, strelce in aktivne člane z majicami ter novim znakom. 
Navajam še nekaj številk, ki so prepričljive in ki kažejo, da smo 
vedno v pomanjkanju časa.
Vsako leto izvedemo 11 programov, imamo 6 sekcij, že 17 let izva-
jamo program SZS, imamo 10 sej UO letno, na katerih je prisotnih 
14 članov. Vsak konec leta likovna sekcija z 18 članicami pripravi 
600 unikatnih vizitk za občino in članstvo, ljudski pevci Škurh izve-
dejo letno 20 nastopov, tedensko telovadi vsaj 35 članov, 7 strelcev 
pa vadi 1 krat tedensko skozi vse leto. Letno organiziramo 5 do 6 
izletov, tudi v tujino, najmanj 5 srečanj članstva, od piknikov, marti-
novanja in srečanja na silvestrski večer. Enkrat letno letuje najmanj 
35 članov na slovenski obali. Imamo 3 praporščake, od vsakega 
se dostojno poslovimo. Večkrat letno s pomočjo patronažne službe 
razdelimo najmanj 25 paketov Rdečega križa. Vsako leto pripravimo 

tudi srečanje starejših članov od 78 let, udeleži pa se ga od 88 do 
95 članov. Vse omenjeno in še več smo mi, DU Škofljica. Truditi 
se moramo, da ostanemo aktivni čim dlje časa. Vsem članicam in 
članom pa čestitam ob našem jubileju, 70-letnici DU Škofljica. 

Olga Marguč, foto Janez Platiše

Festival Lupa
Zveza društev upokojencev Slovenije je 14. septembra so-
delovala na 21. festivalu nevladnih organizacij LUPA, ki je 
potekal v samem središču Ljubljane. Naša društva upoko-
jencev so se predstavila s sodelovanjem v živem programu 
in s promocijskimi aktivnostmi na stojnici. 

Avla Osnovne šole je bila skoraj pretesna 
za vse udeležence  prireditve

Živi program na Prešernovem trgu so s svojimi nastopi popestri-
li plesna skupina Frajle iz DU Rakek in pevski zbor Straža iz DU 
Straža. Na stojnici ZDUS so bile ves čas prisotne prostovoljke 
programa Starejši za starejše, ki so vsem mimoidočim predstavile 
aktivnosti programa Starejši za starejše in vabile zainteresirane k 
vključitvi v program. Stojnico smo si delili z ZPMS – Zvezo prijateljev 
mladine Slovenije in na ta način zagotovili perspektivo medgenera-
cijskega sodelovanja.

Sintija Munđar

15. Festival veteranskih 
godb Slovenije v Ljubljani
Festivali veteranskih godb Slovenije so dodobra utrdili 
pomen teh godb za slovensko godbeništvo in njihovo po-
membno vlogo v slovenskem kulturnem prostoru. Posebno 
težo njihovemu delovanju dajejo skladbe slovenskih sklada-
teljev in skladbe iz bogate slovenske glasbene tradicije. 
Veteranske godbe so postale pomemben del slovenskega godbe-
ništva tudi zaradi prispevka k medkulturnemu dialogu ter posebne 
vloge v procesih aktivnega staranja in medgeneracijskega sožitja. 
Letošnji, že 15. festival veteranskih godb Slovenije, bo potekal pod 
pokroviteljstvom Mestne občine Ljubljana, v soboto, 23. septembra 
2023, v Ljubljani. Festival veteranskih godb Slovenije bo že tradicio-
nalni uvod v 22. festival za tretje življenjsko obdobje. Tokrat se bodo 
ob 11.00 z balkona Magistrata oglasile fanfare Godbe ljubljanskih 
veteranov, nakar bo slavnostna otvoritev festivala in pozdravni na-
govori ter koncert Združenega slovenskega veteranskega orkestra. 
Medtem bodo razglasili tudi Ambasadorje veteranskih godb Slo-
venije. Ob 11.50 se bodo godbe napotile k lokacijam (Magistrat, 
Prešernov trg in Novi trg), kjer bodo v času od 12.00 do 13.00 odi-
grale samostojne promenadne koncerte. Festival bodo sodelujoče 
veteranske godbe sklenile s skupnim nastopom na prireditvenem 
prostoru pred Magistratom ob 13.30.

Milan Pavliha
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SPODNJE 
PODRAVJE

Postavljanje klopotca
Kogar pot zanese med vinorodne griče haloške pokrajine, 
je med poznim poletjem in zgodnjo jesenjo priča izjemnim 
in slikovitim pogledom na čudovito krajino gričev poraslih z 
vinsko trto. Skoraj iz vsakega vinograda se oglaša klopotec, 
s svojim prečudovitim klopotanjem in naznanja bližajočo se 
trgatev. Klopotce slovesno postavljajo po vinogradih od sv. 
Jakoba (25. julija) do Marijinega Vnebovzetja (15. avgusta). 

Soviče Dravce, nastopil pa je tudi Dani Polajžer, ki je zapel ter zaigral 
na tamburico in raznovrstne orglice. 
Nato je animator Boštjan Mlakar predstavil potek družabnih iger. 
Pri igrah so mu pomagali Neli, Zvonko, Milan in Robi. Sodelovalo je 
6 ekip po pet članov: Pipi, Haloške dekline, TD Podlehnik, Vidovič 
transport, KTD Klopotec Soviče Dravce in Haloški zvoki. Pomerili 
so se v petih šaljivih igrah. 1. mesto - zlati pokal - so prejeli KTD 
Klopotec Soviče Dravce. Prejeli pa so tudi prenosni pokal, ki so ga 
prejeli 3. krat zapovrstjo in ostane v njihovi trajni lasti. Tudi streljali so 
lahko v skrito tarčo. Zmagovalec skrite tarče je bil Konrad Vaupotič. 
Za nagrado je prejel pečenega odojka, ki ga je podelil med vse pri-
sotne na Gorci.
Podeljena so bila priznanja za najlepše urejene objekte v Občini 
Podlehnik. Poskrbeli so za odlično hrano in osvežilne napitke, nato 
pa je zaigral ansambel Haloški zvoki.
Takšno obširno prireditev je težko pripraviti in izpeljati, če ne bi 
na prireditvi sodelovalo in predano pomagalo pri delu več kot 30 
članov. Pripravljali so že nekaj dni prej. Za predanost in pomoč bodo 
nagrajeni s strokovno ekskurzijo v Posotelje. Vsem in vsakemu 
posebej hvala.
Hvala tudi vsem gostom in nastopajočim, ki so se prireditve udeležili 
in s tem podprli delo Turističnega društva Podlehnik. Program je 
povezovala Zdenka Golub, fotografiral je Sandi Šprah.

Zdenka Golub, foto Sandi Šprah

ZASAVSKA

Tudi po ujmi z iskricami v očeh
Prostovoljci programa Starejši za starejše Zasavske pokra-
jine smo se na našem letnem srečanju z bolečino in sočut-
nimi mislimi spomnili tudi na naše starejše, ki jim je avgu-
stovska povodenj življenje obrnila na glavo. Eden od močno 
prizadetih delov je bilo tudi naselje Ponoviče, kjer že vrsto 
let v eni od hiš, ki je obdana s travniki, vrtom in trto, živi tudi 
naša obiskovanka Marijana. . 
Ko sem v Litiji po prečkanju mostu zavila desno in se peljala ob mirni 
in tihi Savi, ki je tako spokojno tekla po svoji strugi, si nisem znala 
predstavljati s kako uničujočo in neusmiljeno silo se lahko spremeni 
in verjemite mi, da občutek ni bil niti malo prijeten. Kmalu se je pred 
menoj prikazalo urejeno in prijazno ravninsko naselje Ponoviče, ki 
se počasi vrača v svoje prvotno stanje, četudi na vsakem koraku 

Pečenke so bile sveže, poplaknili pa smo jih z lanskio kapljico ...

V Podlehniku klopotce postavljajo ob sv. Lovrencu, ki goduje 10. 
avgusta. Klopotec je postal tako priljubljen in nepogrešljiv del 
haloške krajine in ga prepoznamo kot zaščitni znak naših vinogra-
dov. Klopotec je naprava, ki je sestavljena iz 40 delov in jo poganja 
veter. Posamezni deli so gibljivi in morajo biti izdelani natančno, da 
deluje kot celota. Pri izdelavi klopotca je zelo pomembna njegova 
oblika in melodija, ki je odvisna od pravilne izbire in obdelave lesa ter 
sušenja lesa, ki se mora sušiti vsaj tri leta. Narejen naj bi bil iz sedmih 
vrst lesa, kar je tudi nekakšna posebnost te čudovite naprave in s 
tem je omogočeno, da je njegovo klopotanje raznoliko. Vsak del ima 
natančno opredeljeno funkcijo. Stol drži gred. Na gred so pritrjeni 
kici-batki. Kici morajo biti razporejeni tako, da nikoli ne udarita po 
deski dva hkrati. Haloški klopotec ima šestperesno veternico, ki je 
na stol pritrjena spredaj. Na zadnjem delu klopotca je rep, ki je iz 
hrastovega, brezovega ali kostanjevega vejevja. Veliki klopotci imajo 
tudi zavoro, da jih lahko ob velikem vetru ustavijo, da se ne poškodu-
jejo. Pomemben je tudi čas, ko klopotce podirajo. Klopotec snamejo 
z droga po trgatvi. Tisti, ki ga pozabi sneti, lahko presenetijo vaški 
fantje, ki ponoči klopotec ukradejo in na drogu pustijo sporočilo, 
kakšna je odkupnina zanj. Že 18. leto zapored so člani turističnega 
društva Podlehnik postavili klopotec v soboto, 12. 8. 2023, popol-
dan na Gorci. Na prireditvi so spregovorili predsednik TD Podlehnik 
Milan Vidovič in podžupanja občine Podlehnik Anja Fošnarič. Vse 
navzoče sta pozdravila predsednika prijateljskih sosednjih društev 
Stanko Vegan in Zvonko Korpič. Projekt postavljanja klopotca že 
dolga leta vodita člana Stanko Prevolšek in Zvonko Mlakar s po-
močniki. Zagon klopotca sta opravila predsednik in gospodar. Bla-
goslov je opravil domači duhovnik p. Jože Petek. 
Dan so popestrili ljudski godci Haloški veseljaki, humoristki Cila in 
Mica (vsi iz TD Podlehnik), zapeli so ljudski pevci KTD Klopotec 
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vidiš koliko žalosti in negotovosti so preživeli domačini. Moč Save 
ni ustavil niti železniški nasip, saj je reka spodjedla in zamaknila tudi 
tirnice in se razlila po celotnem naselju. Še vedno se vidijo sledi vode 
na hišah in to v višini, ki je povsem nerazumljiva. Pri hiši naše obi-
skovanke se temnejša plast zunanje fasade konča pri 1,70 m višine 
v prvem nadstropju. 
Na obisku sva bili skupaj z Zdenko, društveno koordinatorko DU 
Litija, ki je tudi sama aktivno sodelovala pri odpravljanju posledic 
ujme v tem naselju. Ker pa nesreča nikoli ne počiva, je gospa v teh 
dneh, ki so prinesla hude preizkušnje, padla po stopnicah in si poš-
kodovala glavo in roko. Zato sva bili še posebej ganjeni, ker naju je 
ob obisku tako prisrčno pozdravila in povabila v prijetno senčko. 
Četudi bi ji prisodila precej let manj, je naša gospa Marijana do-
polnila že 85 pomladi in ima odličen spomin. Tako smo v prijetnem 
kramljanju obujali spomine na njeno delo v Predilnici, veseljem ob 
delu v vinogradu, družini, ugotovili da njeni sorodniki živijo v mojem 
kraju in še mnogo tega. 
Urica srečanja je hitro minila, sin še vedno ureja nujno potrebna 
dela, da se življenje čimhitreje vrne v čas pred ujmo in predvsem si 
vsi želimo, da se le-ta nikoli več ne ponovi.
Ob slovesu sva naši udeleženki v programu Starejši za starejše iz-
ročili simbolični prispevek naših prostovoljcev in poudarili, da lahko 
vedno računa tudi na nas.

Besedilo in foto, Jerica Laznik, pokrajinski 
koordinator Zasavske pokrajine

Funšterc, festival 
stekla in kulinarike
V Hrastniku je potekal že 11. Funšterc festival. Seveda smo 
tudi letos svojo ekipo sestavile prostovoljke programa Sta-
rejši za starejše DU Hrastnik s svojo DUH ekipo. Kot vsa 
pretekla leta je bilo tudi tokrat prijetno in zabavno že ob od-
ločitvi, da ponovno sodelujemo, tuhtamo recepte, tematiko, 
postavitev stojnice. Ja, ni tako enostavno, kot je videti. 
Posebnost letošnje prireditve je bilo skupno sodelovanje treh zasa-
vskih občin Hrastnik, Trbovlje in Zagorje ob Savi. Sodelovalo je kar 
13 ekip. Društva so stopila skupaj in ustvarila prijetno kulinarično 
prireditev tradicionalnih zasavskih jedi - funšterc in krumpantoč. 
Naša ekipa se je odločila za pripravo funšterca s pridihom orienta. 
V osnovno maso, ki jo sestavljajo moka, olje, jajce smo vmešale mlete 
dateljne, ki so s svojo sladko in prijetno aromo funšterc nadgradile 
in ga skupaj z domačim sirupom iz melise in mete ponudili obisko-
valcem in komisiji naših mojstrov kulinarike. Z dodatnim namazom 
nutelle pa smo razveselile najmlajše. Prireditev je bila pestra, prijetna 
in dišeča. Zabavali so nas pevci, godbeniki na pihala, plesalke … 
V sklopu prireditve so podelili tudi nagrado Zlati kuolm. Za najboljšo 

turistično atrakcijo ga je prejel Rudnik Sitarjevec iz Litije, na drugo 
mesto se je uvrstil trboveljski bazen, na tretje pa Skate park Ledeni-
ca. Zlati kuolm 2023 za najboljšo zasavsko prireditev je dobil Poletni 
oder Trbovlje, na drugo mesto se je uvrstil Jamatlon, tretje mesto pa 
je pripadlo Mladi zagorski noči.
Veseli smo, da nam je uspelo sodelovati in soustvariti še en lep tra-
dicionalen dogodek v našem Hrastniku. Vabljeni, da se nam drugo 
leto, na našem festivalu stekla in zasavske kulinarike, pridružite.

Besedilo in foto, Jerica Laznik

ZGORNJE 
PODRAVJE

Obiskali smo Pliberk
Na čudovito septembrsko soboto smo se člani DU Gaj-
-Pragersko odpravili v jutranjih urah na drugo srečanje s 
pobratenim DU Pliberk. Toda to srečanje je potekalo malo 
drugače kot smo ga bili vajeni do zdaj, saj smo bili povablje-
ni na tradicionalen Pliberški sejem, kjer so bila navzoča tudi 
druga društva iz vse Slovenije.

Prijatelj Joško Hudl, predsednik DU Pliberk, je povabil kar celoten 
ZDUS. No, po kratkem postanku med potjo smo po rahli zamudi 
prispeli na cilj. Organizacija je bila vrhunska! Pri avtobusu je stala 
vodička, ki nas je pospremila do velikega prireditvenega šotora, kjer 
smo spremljali bogat kulturni program. Namreč, vsako povabljeno 
društvo je predstavilo tudi svoj kulturni program. Kot pobrateno 
društvo smo bili nameščeni poleg tribune kot opazovalci. Na koncu 
je vsak vodja skupine ali predsednik spregovoril par besed. Sam 
sem bil med zadnjimi. Spomnil sem ga, pa tudi Joško Hudel mene, 
kako je potekalo naše prvo srečanje na našem koncu Slovenije. Po 
pandemiji in spletu okoliščin je trajalo skoraj tri leta, da smo lahko 
izpeljali prvo srečanje in v tem primeru sem mu tudi izročil uokvirjeno 
fotografijo našega prvega srečanja, nato pa je sledil ogled sejmišča, 
kjer je bilo kaj videti. V poznih popoldanskih urah smo se utruje-
ni, toda dobre volje, poslovili od gostiteljev. Obljubili smo si , da se 
naslednje leto znova srečamo in to pri nas, kjer bomo mi poskrbeli, 
da se taka druženja nadaljujejo v neskončnost in da bomo doživeli 
mnogo nepozabnih trenutkov.

Zlatko Trebovšek, Predsednik DU Gaj-Pragersko
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Pletenje copatk in nogavičk
Ob prihajajoči pomladi se prebuja narava. Vse brsti, zeleni, 
sonce topleje greje, vse okrog nas je v cvetju, iz zimskega 
mrtvila se poraja življenje. Kakor narava poskrbi za obstoj in 
razvoj, tako tudi naše mamice in očetje poskrbijo za svoje 
nasledstvo – potomstvo. 

veni film tega čudeža narave. Domačini so navajeni, da v tem času 
namesto jezera gledajo gole požiralnike, a letos jih je zalila voda, 
kar je neobičajno za ta čas. Po Loškem polju so se odpeljali v kraj 
Kozarišče, kjer sredi prelepe narave stoji čudovit, lepo obnovljen 
grad Snežnik. Pod budnim očesom vodnice so se sprehodili skozi 
štiri grajske etaže. Sobe, pristno pohištvo in lončene peči tistega 
časa so jim pričarale vzdušje 19. stoletja. V tem delu Slovenije tudi 
niso mogli mimo Babnega Polja, t. i. slovenske Sibirije. To je najhla-
dnejši naseljeni kraj v Sloveniji. Na srečo je bilo ob njihovem obisku 
sončno in prav prijetno toplo. A nizke temperature na Babnem Polju 
očitno ne motijo nikogar, čeprav skoraj vse leto pripravljajo kurjavo. 
Na poti domov so se ustavili še pri Bloškem jezeru. Je ena izmed 
priljubljenih izletniških točk in velika turistična atrakcija. Predvsem 
zaradi objektov, ki so v celoti zgrajeni iz lesa in lesenih skulptur. V 
večernih urah pa jih je srce že vleklo domov. Izpeljan izlet je bil tako 
še ena izmed priložnosti, da so lahko spoznali še en delček naše 
lepe domovine.

Besedilo in foto, Mirko Ploj

Letovanje v hotelu Delfin
Prišlo je poletje. Kam zdaj? Seveda na dopust v Izolo in v naš 
hotel DELFIN, kamor se slovenskobistriški upokojenci že 
več let zadovoljni vračamo. Vsako leto nas več kot petdeset 
teden dni skupaj uživa v preživljanju julijskih poletnih dni. 
Na letovanje nas je odpeljal naš prevoznik ANDA iz Slovenskih 
Konjic. Po prihodu v hotel smo pri receptorju uredili vse potrebno za 
kvalitetno in prijetno letovanje. Vsi zaposleni v hotelu so bili prijazni in 
vedno na voljo. Kopali smo se v morju ali v bazenih z morsko vodo, 
zjutraj telovadili, se sprehajali in občudovali urejeno okolje hotela in 
Kneippov vrt. Spoznavali smo lepote in zanimivosti Izole in bližnjih 
krajev, se družili na in po kopanju, klepetali in zvečer tudi zaplesali. 

V zadnjih letih nam ni treba skrbeti, da ne bi bilo mladega roda, ki 
bi v bodočnosti nadaljeval naše poslanstvo. V skrbi zanj in za novo-
rojenčke se je pod vodstvom DU Lovrenc na Pohorju ga. Marjane 
Perkič oziroma v sekciji za ročna dela »Pikapolonica« porodila ideja, 
da za novorojene otroke v okoliških porodnišnicah napletejo volnene 
copatke. Ker je nataliteta prerasla njihovo zmogljivost, so se v sekciji 
glede števila copatk obrnili še na okoliška društva upokojencev 
Koroške in Podravske pokrajine z željo, da se priključijo k humani-
tarni akciji – pletenja copatk za novorojenčke.
Vodstvo DU Lenart in članice sekcije za ročna dela niso bile imune 
na pobudo. Ko je DU poskrbelo za volno, je cca 16 članic sekcije 
pod vodstvom ga. Brede Čeh Ambruš nemudoma pričelo plesti 
copatke različnih barv. Že v prvem tednu jih je narejenih nekaj deset. 
73 parov pletenih copatk je bilo že pred enim mesecem podarjenih 
za novorojenčke v bolnišnico UKC Maribor. Predstavnica sekcije je 
ob predaji copatk od zaposlenih sester dobila namig, da so noga-
vičke še bolj ugodne za dojenčke, zato so se v sekciji odločili, da 
spletejo še drugo podobno količino copatk in nogavičk. Na današnji 
dan od zadnje predaje je bilo spletenih že 70 parov copatk in 10 
parov nogavičk.
V DU Lenart izrekamo zahvalo in priznanje vsem, ki so na kakršni 
koli način prispevali in sodelovali v akciji »volneni copatki in nogavič-
ke za novorojenčke«.
Vse članice preveva občutek zadovoljstva in topline, ker bodo 
copatki in nogavičke greli nogice naših malčic in malčkov, ki so zag-
ledali luč življenja.

Stanko Cartl, foto B.Čeh Ambruš

Notranjska, polna presenečenj
Ni boljše priložnosti za druženje kot je izlet. Skupaj na avto-
busu, skupaj ob ogledu naravnih lepot, zgodovinskih objek-
tov … in pogled na skupno lepšo prihodnost, ki jo vsi priča-
kujemo. Tako je razmišljalo 48 članic in članov Kluba upoko-
jenih delavcev Ministrstva za notranje zadeve Maribor, ko so 
se podali na izlet na Notranjsko. 
Njihov cilj je bila občina Cerknica, kjer se odpira slovensko kraško 
polje. Na njem pa nastaja in izginja največje slovensko presihajoče 
Cerkniško jezero. V Centru za obiskovalce sta jih sprejela vodnika 
ter jih popeljala na ogled jezera. Ogledali so si tudi krajši predstavit-
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Evropski teden mobilnosti, ki je letos potekal že 22. leto 
zapored, v ospredje postavlja odločitev za racionalnejše 
načine potovanj. Pozivi k izbiri ene od oblik aktivne mobil-
nosti so v septembru še bolj glasni, saj so se v prometne 
poti vrnili šolarji, ki so najpogosteje udeleženi kot kolesar-
ji, pešci ali uporabniki (e-)skirojev. Evropski teden mobil-
nosti je potekal do 22. septembra, na dan brez avtomobi-
la. Hoja, kolesarjenje, vožnja z običajnim ali e-skirojem ter 
druge oblike mikromobilnosti manj onesnažujejo okolje 
kot vožnja z motornimi vozili, ob tem pa Agencija poziva k 
varni trajnostni mobilnosti in strpnosti vseh udeležencev. 
E-skiroji so vse bolj razširjena in popularna oblika mikromobilno-
sti. Toda že več let zapored podatki kažejo, da se mnogo upo-
rabnikov ne zaveda pomena njihove varne uporabe. Prometnih 
nesreč z njihovo udeležbo je vse več, najpogosteje pa so povzro-
čitelji prav vozniki e-skirojev sami. Nujna je pravilna in odgovorna 
vožnja, brez ogrožanja drugih udeležencev, z zavedanjem, da gre 
za lahko motorno vozilo, ki ni namenjeno igri, vožnji po pločniku ali 
prevažanju drugih oseb in predmetov.
Zaradi konstrukcijskih lastnosti in manjše stabilnosti ter hitrosti pred-
stavlja e-skiro večje tveganje za uporabnike. Ob zaviranju, sploh pri 
višjih hitrostih, je e-skiro nestabilen. Njegova kolesa so majhna, ob-
čutljiva na neravnine in ovire na vozni površini, zato so uporabniki 
prej podvrženi padcem. Agencija za varnost prometa starše poziva, 
naj premislijo, ali je to res pravo prevozno sredstvo za otroka. Če se 
vseeno odločajo za nakup e-skiroja, naj vsekakor dobro premislijo, 
kje in kako ga bo otrok uporabljal. Pri vožnji e-skirojev upoštevamo 
pravila za kolesarje, pri navadnih skirojih pa pravila za pešce. Ne po-
zabimo, da skiro in kolo čez prehod za pešce potiskamo ob sebi. 
Vozniki e-skirojev naj poskrbijo za dosledno uporabo zaščitne 
čelade. Ne glede na to, da je obvezna do 18. leta, Agencija pri-
poroča uporabo vsem. Da so poškodbe voznikov e-skirojev v na-

raščanju, opozarja tudi Uroš Tominc, dr. med., vodja Urgentnega 
kirurškega bloka v UKC Ljubljana. Dodaja, da gre za resne po-
škodbe, primerljive s tistimi, ki jih beležijo pri mopedistih in moto-
ristih ter jih ni mogoče primerjati s poškodbami na navadnih skiro-
jih. Največ poškodb je med mlajšo populacijo, uporaba zaščitne 
opreme je slaba, še opozarja. 
Policisti so letos ugotovili že preko 600 kršitev pri vožnji z e-skiroji, 
v celotnem letu 2022 pa 732. Izstopa nepravilna stran oz. smer 
vožnje, neuporaba čelade, vožnja pod vplivom alkohola, neprila-
gojena hitrost in uporaba mobilnega telefona med vožnjo. Ker se 
poleg vse večjega števila lastniških e-skirojev širijo tudi možnosti 
izposoje teh lahkih motornih vozil, Agencija za varnost prometa na 
vse uporabnike vnovič naslavlja poziv k odgovorni vožnji.

V času Evropskega tedna mobilnosti 
pozivi k var(č)nim potem

ZDUSPLUSTEDEN MOBILNOSTI

Zelo smo bili veseli sprejema in srečanja z novim direktorjem Delfina 
Milošem Milivojevićem, saj nam je predstavil novosti in nas vse nav-
dušil. Vemo, da smo in bomo vedno dobrodošli in prijazno sprejeti. 
Tudi v letu 2024 se bomo vrnili.

Besedilo in foto, Breda Dolničar

Na »Špancirfest« v Varaždin
Po izletu v mesecu maju v Kvarnerski zaliv, kjer smo si 
ogledali Reko in Opatijo, smo se člani društva upokojen-
cev Poljčane avgusta odpravili v Varaždin. V drugi polo-
vici meseca smo se z dvema avtobusoma odpeljali proti 
staremu, baročnemu hrvaškemu mestu in prvi prestolnici – 
Varaždinu. 
Najprej smo se ustavili na pokopališču, ki je eno najlepših v Evropi in 
urejeno po vzoru francoskega parka. Po ogledu smo obiskali zgo-
dovinske znamenitosti in zgradbe v centru mesta ter se sprehodili 
po »špancirfestu«, ki je največji ulično – glasbeni festival na Hrva-
škem. Pot smo nadaljevali v Trakoščan in se po kratkem ogledu 

gradu napotili na našo končno destinacijo v gostišče v Đurmancu, 
kjer ni manjkalo dobre volje, ubranega petja in plesa ob spremljavi 
harmonike in kitare. V večernih urah smo se zadovoljni in polni lepih 
vtisov vrnili proti našim Poljčanam.

Adriana Krajnc, foto Jelka Korošec
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DŠI 2023 v ribolovu
Ribolov je kot naročen šport za upokojence, saj je tudi v ri-
biških družinah in društvih večina članov s statusom upo-
kojenca. Greš lovit KDAJ hočeš in časovno loviš KOLIKOR 
časa hočeš, torej nisi vezan na čas začetka in niti konca 
ribolova. 
In tako so se v sredo 13. 9. 2023 na Ptuju zbrali upokojenci, ki bolj 
ali manj uspešno lovijo ribe, da si med seboj v športno-ribiškem 
boju priribarijo naziv ekipnega državnega prvaka v tej panogi. So-
delovalo je 13 štiri članskih ekip s področja celotne Slovenije, ki 
so si na območnih izbirnih tekmah priborili pravico do nastopa. 

Po abecednem vrstnem redu so to DU: Ajdovščina, Celje, Laško, 
Maribor Tabor, Markovci, Novo Mesto, Ptuj, Radeče, Radenci, 
Rakitna, Slovenj Gradec, Velenje in Zagorje ob Savi. Po tri urnem 
namakanju trnkov in učenju plavanja črvov je tehtnica pokaza-
la uspešnost oziroma neuspešnost posameznega ribiča. Prvo 
mesto ekipa Markovci 60.340 kg in 10 kazenskih točk, drugo 
mesto ekipa Radenci 47.400 kg in 20 kazenskih točk in tretje 
mesto ekipa Laško 32.720 kg in 20 kazenskih točk. Morda se bo 
komu zdelo malo čudno, da je na prvem mestu ekipa z naj manj 
točkami, saj je v ostalih športih ravno obratno, da ima najbolje 
uvrščeni največ točk, vendar je to posebnost ribolovnega športa.

Besedilo in foto, Ignac Habjanič

Balinarski turnir
Ekipa balinark DU Piran se je v četrtek, 7. septembra, ude-
ležila prijateljskega balinarskega turnirja DU Pivka v Pivki, 
kjer so naše upokojenke osvojile tretje mesto. Za ekipo so 
nastopale Silva Maraspin, Elda Hvala in Marija Mlinar.
V torek, 12. septembra, pa sta se moška in ženska ekipa udele-
žili prijetnega prijateljskega balinarskega turnirja v organizaciji DU 
Ilirska Bistrica. Naše pridne balinarke Elda Hvala, Veronika Fuks 
in Marija Mlinar so osvojile 2. mesto, moška ekipa pa je bila za 
odtenek slabša. Čestitke ekipi balinark in balinarjev ter organiza-
torju za lepo izveden turnir.

Besedilo in foto, Z.T.

Elda Pavlin 
(1952–2023)
Pri Eldi Pavlin so se osebnostne kvalitete 
izrazile v pravi kombinaciji in s pravo mero 
ter so jo oblikovale v pošteno, delovno in 
preprosto osebo. To se je odražalo tudi 
pri vodenju Društva upokojencev Nova 
Gorica, katerega predsednica je bila od 
leta 2019, pred tem pa je vrsto let aktivno 
sodelovala kot podpredsednica. Zaneslji-
vo in preudarno je usmerjala njegovo delo. 
Odlikovala jo je širina duha in iskrivost 
misli. Tam, kjer so drugi videli ovire, je Elda 

iskala in ponavadi tudi našla pot. Proble-
mov ni zapletala, temveč jih je reševala. 
Do vseh je imela spoštljiv odnos, vselej je 
delovala spravljivo in nikoli ni dramatizirala. 
Kar je le mogla in še malo več, je naredila 
sama, molče, brez tarnanja. Z vsem tem 
in s svojo skromnostjo je ustvarjala videz 
nepomembnosti. V resnici pa je bila še 
kako pomembna! Poleg dela za društvo v 
ožjem, klasičnem smislu, je skrbela tudi za 
objekte, ki so v njegovi lasti ter koordini-
rala program Starejši za starejše na nivoju 
društva. Vse z enako vnemo, umirjenostjo 
in predanostjo. Besedna zveza "pogrešali 
jo bomo" mogoče zveni v tem kontekstu 
kot stereotip, toda v Društvu upokojencev 
Nova Gorica čisto zares čutimo njeno težo 
vsak dan, od trenutka, ko nas je zapustila 
naša predsednica.

DU Nova Gorica

Sonji Černe
V Ljubljani smo se 18. maja poslovili od 
članice Društva upokojenih pedagoških 
delavcev Slovenije, prijateljice in sodelav-
ke, Sonje Černe. Članica našega društva 
je bila z dogovorom, da se bo udeleževala 
zborov članstva, izletov in drugih srečanj 
čIanstva, opravljala delo fotografinje in 
vodila društveno kroniko. Svoje obvezno-
sti je opravljala dolga leta, tudi še potem, 
ko se je pred petimi leti preselila v Kamnik.

ZDUSPLUSIN MEMORIAM

S svojimi fotografijami je sodelovala na 
razstavah in bila večkrat nagrajena za 
izjemne stvaritve. Še letos je sodelovala 
na »Dnevih medgeneracijskega sožitja«, 
24. in 25. maja, na Gospodarskem razs-
tavišču v Ljubljani, s prelepo fotografijo – 
Vode. Ljuba Sonja, prijateljica, sodelavka 
in čIanica Društva upokojenih pedagoških 
delavcev iz Ljubljane, pobožala si nas s 
svojim veseljem in skrbnostjo, z radoved-
nim duhom in občutkom za lepo. Ostajaš 
v naših spominih kot svetloba in ljubezen.
Naj ti bo v novih širjavah lepo, Iepo!

Metoda Postolski - Košir in Marija Novak
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Sto let 
Blanke Grbac
Predstavniki Društva upokojencev 
Slovenske Konjice so z lepimi željami 
obiskali dolgoletno članico društva 
Blanko Grbac, ki je 2. septembra do-
polnila 100 let.

že prav toliko pravnukov. Polovica jih živi 
v bližini, polovica v Nemčiji, saj se je sin 
Marjan že pred 53 leti preselil v Berlin. Kljub 
temu se družinske vezi niso nikoli pretrga-
le in tudi zato je bilo jubilejno praznovanje 
prelepo.

Besedilo in foto, Milena Brečko Poklič

Ida Hriberšek 
in njenih 80 let 
Ida Hriberšek je v Hočah, v Reki in 
na Hočkem Pohorju poznana kot dol-
goletna predsednica DU Hoče, kot 
ženska polna življenske energije in 
močne volje, mnogih znanj in sposob-
nosti. Vedno je dobre volje in nikomur 
ne odreče pomoči. 

Po krizi v TAM-u je Ida postala mlada upo-
kojenka. Povabili so jo v Društvo upokojen-
cev Hoče, kjer se je vključila v rokodelsko 
sekcijo, pevski zbor in dramsko skupino. 
Kot nova članica je bila izvoljena v upravni 
odbor društva. Takrat je v vodstvu DU 
Hoče prišlo do težav in po prepričevanju je 
sprejela funkcijo v.d. predsednice. Na nas-
lednjem rednem letnem zboru članov pa je 
bila izvoljena za predsednico. 
V času svojega predsednikovanja je bila 
članica upravnega odbora, kadrovske in 
kulturne komisije. S ponosom pove, da je 
leta 2019 za svoje uspešno in predano delo 
v DU Hoče prejela Veliko plaketo ZDUS. 
Aktivno je sodelovala tudi v KS Reka-Po-
horje in bila štiri leta njena presednica. 
Soočali so se s problemi kraja, sodelovali 
s podružnično šolo Reka-Pohorje in skupaj 
organizirali številne proslave in pohode.
Pri DU Hoče je delovala dramska skupina 
Samotarji. Nekega dne je Ida pri dramski 
skupini, tik pred nastopom, zamenjala 
obolelo igralko in brez priprave na vlogo 
stopila na oder.Tako je začela in ostala 30 
let. Igrali so komedije in skeče, ter bili pri 
občinstvu izjemno priljubljeni. Na koncu 
je skupino celo vodila. Danes nastopajo v 
manjši zasedbi s kakšnimi skeči.
Ko se je v dramski skupini oblikovala 
skupina pevcev okrog harmonikarja, so 
nastali Ljudski pevci in godci Samotarji. Ida 
se jim je takoj priključila. Izbirali so ljudske 
in narodne pesmi za nastope na različnih 
prireditvah. Vrsto let se udeležujejo srečanj 
slovenskih upokojencev v Pliberku. Nasto-
pili so tudi v Budimpešti na njihovem kultur-
nem prazniku. 
Kljub menjavi članov še naprej pojejo in 
igrajo ter tako skrbijo, da naša slovenska 
ljudska pesem ne bi šla v pozabo. Ida je 
bila predsednica DU Hoče celih 26 let. Za 
vsestransko predano delo pri razvoju skup-
nosti je Ida Hriberšek leta 2019 prejela spo-
minsko plaketo Občine Hoče – Slivnica, ki ji 
jo je podelil župan dr. Marko Soršak.
V DU Hoče so končno našli kandidatko, ki 
je bila pripravljena prevzeti vodenje društva. 
Zdenka Koser je mlajša, izobražena, polna 
energije in voljna dela, tako da se ni bati za 
obstoj društva. Ida ji želi trdnega zdravja, 
dobre volje in kot predsednici uspešno 
vodenje. Hkrati pa poziva mlade upokojen-
ce, naj se včlanijo v društvo: »Več kot nas 
bo, lepše nam bo!«
Ida Hriberšek je delala in še dela z veseljem, 
z ljudmi in za ljudi. Ob svojem življenskem 
jubileju pravi, da se s časom vse pozabi in 
izniči, pa nič zato, tako je pač življenje.

Breda Germ, foto osebni 
arhiv Ide Hriberšek

Zadnje desetletje zadovoljno živi z družino 
hčerke Darje Habjan v Škalcah, a pot do tja 
je bila dolga in zavita. Velika gospodarska 
kriza v začetku prejšnjega stoletja je botro-
vala odločitvi njenih staršev, da se iz Češke 
preselijo v Slovenijo, v Maribor. Takrat 
8-letna deklica se je leta 1931 znašla v 
novem okolju, se naučila slovensko in hkrati 
ohranila svoj materni jezik. Med 2. svetovno 
vojno so jo skupaj s starši izselili v Bosno, 
kjer je spoznala svojega bodočega moža 
Mirana, sicer doma iz Pulja. Po končani 
vojni sta se poročila in ker je bil mož po 
poklicu usnjar, sta leta 1946 prišla v Sloven-
ske Konjice. Mož se je zaposlil v Konusu, 
Blanka je bila vrsto let doma z otrokoma 
Marjanom in Darjo, pri štiridesetih pa se je 
zaposlila v Koku, kjer je ostala 13 let.
V življenju Blanke Grbac je vedno prevla-
dovala vedrina. Prepričana je, da je življenje 
lepo in pri stotih letih začudena, da so tako 
hitro minila: „Ne morem si misliti, da imam 
sto let. Sploh jih ne čutim,“ pravi. K temu je 
gotovo največ prispeval ravno njen odnos 
do življenja. Kot potrjujejo njeni najbližji, se 
nikoli ni jezila, nikoli pritoževala.
Zdaj, pri stotih, je življenje seveda drugač-
no kot nekoč, a gospa Blanka še vedno 
rada bere, gleda televizijo, pozorno posluša 
in uživa v družbi svojih najbližjih. Rada je 
z njimi in rada je v naravi, kjer občuduje 
prelepe razgleda, ki se očesu ponujajo s 
Škalc.
Ob praznovanju je bila presrečna, ker se 
je zbrala vsa družina. Štiri vnuke ima in 

Življenje Ide Hriberšek se je začelo pred 80 
leti na njej preljubem Hočkem Pohorju, na 
kmetiji, v veliki družini z bratom in petimi 
sestrami. Bila je pridna in radovedna. Doma 
na kmetiji, kjer se je vse delalo ročno, je 
bilo potrebnih več ljudi, zato je bilo vedno 
živahno. Najlepše je bilo jeseni ob obrezo-
vanju repe in kožuhanju, ko se je ob delu 
prepevalo in po opravljenem delu ob glasbi 
harmonike zaplesalo. In to ji je ostalo za 
vse življenje. V osnovno šolo Reka-Pohorje 
in nižjo gimnazijo je hodila peš. Glasba se 
je zgodaj zapisala v njeno življenje. V šoli 
v Reki je pri novoustanovljeni tamburaški 
skupini igrala na bisernico. Nastopali so na 
vseh okoliških proslavah in drugih priredi-
tvah. 
Na IKŠ-u v Mariboru si je pridobila poklic 
tehnične risarke. Zaposlila se je v TAM-u, 
kjer je spoznala moža, s katerim sta si 
ustvarila dom in družino. Življenje sta jima 
polepšala hčerka Janita in sin Florjan. Moža 
je kmalu izgubila, otroka pa sta se osamo-
svojila. Pri njej doma na Pohorju je ostala 
vnukinja Lucija z družino.
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